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Opavané, tohle výročí je NAŠE

Nějaké to výročí slavíme každý rok. Na-
rození či úmrtí výrazných osobností, svě-
tová, evropská či republiková jubilea. Ale 
toto výročí patří jen městu Opavě a jeho 
občanům, a proto je tak výjimečné. K vý-
ročím patří osla-
vy a dárky. A ta-
ké určitá nostal-
gie a vzpomíná-
ní. Oslavy ne-
cháváme na ji-
ných, ale dárek 
přinášíme všem v podobě tohoto speciál-
ního časopisu. A jelikož jde v případě ju-
bilea Opavy o historickou událost, potká-
vá se zde historie se současností i nostalgie 
s vizemi. Připomínáme si to staré, ale ho-
voříme také o tom novém, co se ve městě 
dělo a děje. Čtenáři, kteří si během minu-
lých let časopis Patrioti oblíbili, se nemu-
sí obávat. Také letos je jeho obsah primár-
ně věnován historii našeho regionu a pre-
zentaci současných významných institucí 
a zaměstnavatelů. Pouze je tentokráte kla-
den důraz právě na výročí města Opavy. 

V  článcích a rozhovorech s  řadou na-
šich partnerů je patrné, jak se kloubí leti-
tá tradice mnoha z nich s potřebami mo-

derní doby. Přichystali jsme si ale rovněž 
několik perliček. Samozřejmě podrobně 
rozebereme ono významné výročí měs-
ta i popíšeme, co se vlastně slaví. A vy-
světlíme si, proč si připomínáme 800 let, 

i když ve skuteč-
nosti tady město 
Opava bylo již 
dříve. Dále jsme 
vybrali symbo-
licky osm histo-
rických milníků, 

které byly mnohdy významné nejen pro 
Opavu, ale i celou zemi a střední Evropu. 
Na dalších stranách si můžete pro změ-
nu přečíst o osmi významných stavbách, 
které sehrály v  příběhu města význam-
nou roli. A v neposlední řadě jsme vybra-
li osm mnohdy i světově proslulých osob-
ností spjatých s Opavou. Ovšem jejich vý-
běr je tentokrát úmyslně netradiční. V ja-
kém duchu, to se nechte překvapit uvnitř 
listu. A já přeji všem čtenářům, ať si užijí  
∞ mnoho zábavy! 

Tomáš Pustka      

Do rukou se vám dostal časopis Patrioti. Opava letos slaví 
výjimečné výročí, a proto se vcelku pochopitelně v tomto 
duchu nese i obsah tohoto ročníku. Ve formě i obsahu 
tohoto vydání se tak snoubí bohatá historie a současnost.

pro vaše
blízké

PředPlatné
nebo pište:Jednoduše volejte

725 149 559 predplatne@regionopavsko.cz

S televizním magazínem
dárkový poukaz se jménem obdarovaného!
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Na Šumavu 
se rád vracím

Michal 
Holán
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PREMIÉRA
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+ POHODOVÉ ZÁŽITKY U NOVÝCH TELEVIZNÍCH POŘADŮ

V CenĚ

Oslavy necháváme na jiných,  
ale dárek přinášíme všem v podobě 

tohoto speciálního časopisu.
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Odkdy je Opava městem, se ve skutečnosti neví

Král potvrdil městu jeho status

Opava slaví 800 let. Z této informace, která je s letošním výročím města skloňována asi 
nejčastěji, se může zdát, že město Opava existuje od roku 1224. Ale tak prosté to není. 
Městem už byla takřka jistě již předtím. A samotná osada tady bývala dokonce ještě 
mnohem dříve. Pojďme se nyní pomyslně projít počátky Opavy.

A začněme od začátku. Z archeologických 
výzkumů vyplývá, že lokalita, kde se dnes 
rozkládá Opava, byla osídlena už ve starší do-
bě kamenné. Díky řece tady totiž byla úrod-
ná půda a lidem místo poskytovalo dostatek 
obživy. Další historie města je spojena s Kel-
ty. O tom ostatně vypovídá už samotný název 
města, který patří etymologicky me-
zi nejstarší dochovaná pojmenová-
ní, která se dosud v češtině 
užívají. S  největší pravdě-
podobností odkazuje na 
již zmíněnou řeku. Název 
patrně vychází z germán-
ského APA a keltského 
AHWA nebo AHAWA, 
což obojí znamená vo-
du či mnoho vody. Ná-
zvy se následně spoji-
ly a vzniklo české ozna-
čení Opava, latinské 
Opavia, polské Opawa  
a německé Troppau. 
Když zůstaneme u 
raného středověku, 
v městské části Kyle-
šovice se také nachá-
zelo slovanské hra-
diště. Nyní se ale už přesuňme do 12. století.

První Písemná zmínka 
nebO falzum? 

Někdy v  té době zde totiž začala vznikat 
kupecká osada, předchůdce dnešního měs-
ta. Šlo o strategicky položenou lokalitu spo-
jující území dnešní Moravy a  Polska, která 
byla součástí takzvané Jantarové stezky ve-
doucí od Jadranu až na  Balt. A zde se dostá-
váme do nejistých vod. První písemná zmín-
ka o Opavě pochází z dopisu z 26. prosince 
1195, v němž olomoucký kníže Vladimír da-
roval ves Bojanovice premonstrátskému kláš-
teru Hradisko u Olomouce. Jenže není jisté, 
zda je dokument pravý či zda jde o falzifikát 
vytvořený až později ve zmíněném klášteře. 
Pravost listiny rozporují někteří historici a za 
falzum ji označil už před více než dvaceti lety 
také opavský rodák, profesor Martin Wihoda. 
Podle historiků byla Opava povýšena na měs-
to někdy mezi lety 1213 až 1220. Předpoklá-
dá se rok 1215, ovšem nejsou pro to důkazy. 
Od roku 1220 se každopádně začalo pro zdej-
ší lokalitu namísto Holasická provincie pou-
žívat pojmenování Opavská provincie. Název 
Opava ale tehdy již podle všeho nějakou do-
bu existoval. Dokládá to dokument Přemys-

Dekret krále Přemysla Otakara I. z roku 1224 se nedochoval. Nejstarší originální listi-
nou přiznávající Opavě městská privilegia je tak listina z roku 1247, jejímž původcem 
je Přemysl Otakar II.

Přemysl Otakar I.  
(1155/1167? – 15. prosince 1230).

la Otakara I. z roku 1201, ve kterém se zmiňu-
je jedna z opavských krčem. Už v roce 1216 je 
zmiňován kostel, který se v dalších letech pro-
měnil do podoby současné konkatedrály Na-
nebevzetí Panny Marie.

 

Před 800 lety šlO 
O POtvrzení městských 
Práv, nikOli O POvýšení 

A v tomto bodě se konečně 
dostáváme k tomu, co si Opa-
vané letos připomínají. Ro-
ku 1224 podepsal v Hu-
líně český král Přemysl  
Otakar I. dekret, ve kte-
rém uděluje Opavě 
městská práva. Ovšem 
pozor, pouze potvrzu-
je práva, která již Opa-
va měla pravděpodob-
ně od zmíněného ro-
ku 1215. Přesto se jedná  
o první skutečné formál-
ní potvrzení Opavy jakož-
to města, a právě proto se le-
tos slaví jeho osmisté výročí. 
Původní dekret se nedocho-
val v  originále, ale docho-

val se jeho přepis v kopiáři ze 17. století. Král 
v něm povoluje opavským měšťanům vlastnit 
majetky, městům přiděluje okolní vsi (u někte-
rých se dnes ani neví, kde ležela) a přiznává mí-
lové právo. Toto právo určovalo, že v okolí jed-
né míle od hranic města nikdo nesmí obcho-
dovat s pivem, vínem a dalším alkoholem po-

cházejícím  z jiných míst než z Opavy. 
Nejstarší dochovaná listina přizná-

vající Opavě městská privilegia 
je datována rokem 1247 a po-
chází z kanceláře moravského 
markraběte a budoucího čes-

kého krále Přemysla Otaka- 
ra II. Od první polo-
viny 13. století může-
me v  každém přípa-
dě evidovat postup-
ný rozvoj města. V ro-

ce 1327  v místech dneš-
ní Hlásky vznikl první ku-

pecký dům, jenž představo-
val nejstarší obchodní cent-
rum města. Od konce 13. sto-
letí mělo město navíc vlastní 
mincovnu a ve 14. století se 
začalo tvořit opavské knížec-
tví. To už je ale jiný příběh.  

(dat)

Společnost Drystar s hlavním sídlem ve Vídni 
se letos rozšířila i na Moravu a do Slezska. 
Od března má firma, která se zabývá řešením 
vodovodních havárií, pobočku v Oticích.

Drystar: S námi to máte v suchu

Drystar nabízí komplexní a profesionální služby 
v  oblasti vysoušení. odvlhčování staveb, zdiva, 
stěn a podlah. Dosud působila především v ev-
ropských metropolích a  velkých městech. Kro-
mě hlavního sídla ve Vídni disponuje také po-
bočkami v Linzi, Grazu, Praze a Bratislavě. Nyní 
tedy i v Oticích. „Nabízíme také vysoušení pod-
lahových izolací a střešních izolací jako plochých 
střech a teras. Dále provádíme sanační práce po 
vodovodních škodách - havárii vody, od bezplat-
né prohlídky přes detekci úniku vody, vysoušení 
až po sanační práce pro uvedení do původního 
stavu, to znamená renovace, dokončovací práce,“ 
popisují zástupci firmy a pokračují: „Během na-
ší dlouholeté činnosti jsme se stali spolehlivým 
partnerem celé řady stavebních firem a pojišťo-
ven jako profesionálové v oblasti sanace po vo-
dovodních škodách a vysoušení. Máme mnoho 
spokojených klientů z řad domácností, kteří nás 
doporučují dále.“

Vyřeší i otravnou administrativu
Odborníci z firmy Drystar zařídí klientům 
služby doslova od A  do Z. To znamená, 
nejen že si poradí s následky vodovodních 
havárií a zajistí případně také následné re-
novační práce, ale také vyřídí veškeré po-
třebné záležitosti s pojišťovnou.

„Jsme partneři pojišťoven Allianz, ČPP a  Ko-
operativa, tak známe jejich metodiku. Tím pá-
dem připravíme pro pojišťovnu i  pro klien-
ta to, co je potřeba,“ líčí vedoucí otické poboč-
ky… Firma spolupracuje také s  dalšími pojiš-
ťovnami, mezi kterými nechybí Generali čes-
ká pojišťovna, ČSOB pojišťovna, Direct pojiš-
ťovna, UNIQA nebo KB pojišťovna. „Nacení-
me práce z hlediska vysoušení, demontáže pro-
tečených podlah, sádrokartonu a  tak dále. Po-
šleme všechno do pojišťovny i s fotodokumen-
tací a výsledky měření vlhkosti. Jakmile to po-
jišťovna odsouhlasí, tak můžeme u klienta začít 
vysoušet a dělat další práce,“ líčí dále… a dodá-
vá, že zaměstnanci Drystaru působí často i jako 
uklidňovací prvek: „My víme, jak s pojišťovnou 
postupovat. Většinou klienti vidí, že mají pro-
tečený dům nebo byt, a nevědí, co s  tím. Jsou 
v prvotním šoku a ptají se: Co teď? Pro nás je 
to ale denní chleba. Takže často působíme i ja-
ko psychologové, kdy lidi uklidňujeme s tím, že 
to za ně vyřešíme.“

Vysušit umí 
jako málokdo
Základem služeb poskytovaných 
firmou Drystar je vysoušení.

„Jsme připraveni vám okamžitě pomo-
ci s vysoušením vaší domácnosti, stav-
by nebo průmyslového objektu. Na tr-
hu působíme již více než 25 let a s vysouše-
ním objektů a odstraňováním škod proto máme 
dlouholeté zkušenosti. V  rámci naší práce vy-
užíváme ty nejmodernější a nejúčinnější tech-
nologie. Vyřešíme veškeré vaše problémy s vlh-
kostí a poradíme vám, jaký způsob odvlhčování 
či vysoušení je pro vás tím nejlepším.“

Temperovat je někdy nezbytné
Mezi další služby, které společnost nabízí, 
patří temperování.

„Temperace přijde vhod při poruchách stávající-
ho vytápění, pro temperaci párty stanů při pořá-
dání kulturních akcí a oslav. Další uplatnění na-
lezne ve stavebnictví v  rámci zimních opatření 
při temperaci staveb, fasád a monolitů. Při všech 
těchto případech proto přijdou vhod mobilní to-
pidla, která nabízejí variabilní možnosti použití.“

Návrat do původního stavu
Odborníci z Drystaru umí po havárii uvést 
vše do původního stavu.

„Zajistíme koordinaci pracovníků tak, aby na sebe 
jednotlivé práce plynule navazovaly a nedocházelo 
k časovým prodlevám a vy jste si mohli užívat opět 
pohodlí svého domova nebo kanceláře. V průběhu 
vysoušení je zpracována kalkulace pro uvedení do 
původního stavu, kalkulováno je v KROS 4, cenová 
soustava URS, pro oceňování stavebních prací, kte-
rý používá většina velkých pojišťoven.“

Technologii je možné koupit
V  rámci firmy funguje pro zájemce také 
specializovaná prodejna.

„V  naší nabídce najdete speciální zařízení na 
ochranu před vlhkostí a  korozí. Naše odvlh-
čovače a  kondenzační vysoušeče zabezpečují 
efektivní odvlhčování a  sušení ve vaší domác-
nosti. Jedná se proto o ideální pomocníky při li-
kvidací plísní a škod způsobených vodou.“

Pomůcky je možné 
si jen zapůjčit
Pro ty, kdo potřebují jen jednorázově vy-
řešit nějaký problém s vlhkostí, je určena 
půjčovna.

„Trápí vás nadbytečná vlhkost v  místnosti? 
Chcete se konečně rozloučit s mokrými zdmi, 
nežádoucí plísní a zatuchlým vzduchem? Vyu-
žijte naši půjčovnu vysoušečů zdiva, která na-
bízí špičkové přístroje od profesionální značky 
Kruger. Kromě toho nabízíme také ventiláto-
ry, větráky a elektrická topidla různých výkonů 
a rozmanité příslušenství k vysoušení. Nejste si 
jistí, jaký konkrétní produkt vybrat podle va-
šich potřeb? Zajímá vás, jaký je rozdíl mezi od-
vlhčovačem vzduchu a  vysoušečem vlhkosti? 
Neváhejte nás kontaktovat. Vysoušením a tem-
perací se zabýváme již mnoho let a rádi s vámi 
proto vše zkonzultujeme.“

Jak postupovat v případě 
vodovodní škody či vytopení?

Vodovodní havárie může potkat kdykoli 
kohokoli. Firma Drystar radí ve čtyřech 
rychlých krocích, jak v takových 
případech postupovat.

KroK 1: Najděte a odstraňte příčinu 
a původce škody. Vše průběžně 
dokumentujte.

KroK 2: Zabraňte rozšíření dalších 
škod. Uzavřete hlavní uzávěr, odsajte 
vodu, odstavte nábytek od stěn 
a opravte příčinu havárie.

KroK 3: Volejte asistenční linku 1202. 
Poradíme vám, jak danou situaci 
řešit a pomůžeme vám při jednání 
s pojišťovnou.

KroK4: Provedeme prohlídku na 
místě a změříme vlhkost. Vypracujeme 
podklady pro pojišťovnu a po 
odsouhlasení se pustíme do realizace.

asistenční 
linka1202www.drystar.czPOBOČKA OPAVA

Hlavní 446, Otice
+420 602 515 400
office@drystar.cz

Pečeť Přemysla Otakara I. z roku 
1223, tedy rok předtím, než vydal 
dekret potvrzující Opavě měst-
ská privilegia. 
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Kalendárium aneb osm milníků Opavy
Za osm set let se v Opavě pochopitelně přihodilo mnoho dějinných událostí. Jejich výčet  
a popis by zabral mnoho stran. V následujícím přehledu jsme vybrali proto osm, které patřily 
k nejzásadnějším. 

1281 (vznik knížectví) 
Král Přemysl Otakar II. po zkušenostech s  vpá-
dem Mongolů a následně Rusů na naše území se 
rozhodl vybudovat z  Opavska pevné zázemí své 
říše.  Proto také nevlastnímu synu Mikulášovi I.,  
vévodovi opavskému, místo královské koru-
ny, kterou mu nemohl nabídnout, postoupil ro-
ku 1269 uvedené teritorium s dobře opevněnou 
Opavou a  hradem Hradcem nad Moravicí jako 
léno české koruny. V  listině krále Přemysla Ota- 
kara II. ze 4. července 1269 figuruje mezi svědky 
Mikuláš jako dominus Opaviae. Mikuláš svého ot-
ce miloval, a proto také věrně stál 26. srpna 1278 
po jeho boku v tragické bitvě na Moravském poli. 
Král v boji zahynul a jeho syna Mikuláše odvlek-
li vítězové do uherského zajetí. Po návratu z  něj 
byl roku 1281 jmenován opavským knížetem. Ne, 
že by se hned mohl ujmout panství. Opavsko to-
tiž držela až do své smrti královna vdova Kunhuta. 
Snad také proto se dostal do sporu s městem Opa-
vou a šlechtou Opavska, ale spory byly zažehná-
ny v roce 1284. Mikuláš získal důvěru krále Vác-
lava II., svého nevlastního bratra, který mu potvr-
dil držení Opavska a svěřil mu úřad českého zem-
ského maršálka. Mikuláš I. umírá roku 1318 a té-
hož roku přechází titul opavského knížete na je-
ho nejstaršího syna Mikuláše II. Ten 3. července 
1318 obdržel Opavsko v dědičné léno podřízené 
České koruně. 

1427-1431  
(nadvláda husitů)
V  první polovině 15. století 
podnikli husité velkou ofen-
zivu na území severní Mora-
vy a Slezska. Postupně ob-
sadili Jičín, Fulnek, Hrani-
ce, Šternberk, Odry a Přerov. 
Biskup Jan XII. Železný a je-
ho spojenec Přemek I. Opavský 
se dostali do defenzívy. V letech 
1427–1431 tak ovládli husité i měs-
to Opavu. Zmíněný kníže Přemek 
Opavský (* okolo roku 1365 - 28. září 1433) se 
zasloužil se o zavedení češtiny do zemských desek 
opavských již v roce 1424 jako první v českých ze-
mích. Nechal v Opavě vybudovat hrad. Ale byl ta-
ké rozhodným zastáncem Lucemburků a vyjádřil 
to veřejným slavnostním holdováním ve Vratisla-
vi jak králi Václavovi IV. (1404), tak i jeho bratru 
Zikmundovi (1419). Právě podpora Zikmunda 
vehnala Přemka do tábora odpůrců husitů. V bo-
ji proti nim utrpěl řadu porážek (například u Vít-
kova, Vyšehradu) a nakonec se jim musel pokořit, 
když s nimi podepsal příměří a povolil na Opav-
sku dodržovat čtyři artikuly pražské, což je husit-
ský politický a věroučný program, jenž si dal za 
cíl nápravu církve a křesťanské společnosti. Boje 
s husity a drancování opavského knížectví ale po-
kračovalo i později. Roku 1465 se Opava stává lé-
nem synů husitského krále Jiřího z Poděbrad, ze-

jména knížete Viktorina. Město však dobyl v kři-
žáckém tažení uherský král Matyáš Korvín. Ten 
navíc při obležení Vídně smlouvou z 12. května 
1485 přiměl knížete Viktorina Opavského vzdát 
se opavského knížectví výměnou za dva hrady, 
Sokolúš a Medved, a tři tvrze, Rakovnik, Ukovac 
a Bojatko v Chorvatsku. Uherský král potom jme-
noval svého nemanželského syna Jana Korvína 
opavským knížetem. Pod Uhry knížectví spada-
lo až do počátku 16. století, kdy přešlo pod sprá-
vu českých králů.

1636 (vpád Švédů)
Opava byla silně zasažena reformací a většina 
obyvatel náležela v předbělohorském obdo-
bí k protestantům. Opavští se dostávali do os-
trých konfliktů zejména s olomouckými bis-
kupy. Na odpor ze strany protestantů narazilo  
i udělení opavského knížectví Karlovi z Lich-
tenštejna císařem Matyášem v roce 1613.  
Za třicetileté války byla Opava v roce 1626 bez 
boje vydána žoldnéřům dánského krále, ně-
kolikrát byla obsazena i Švédy. Jako dobyvatel 
Opavy se proslavil zejména švédský vojevůd-
ce Lennart Torstenson hrabě z Ortaly. Bojoval 
pod švédským vojevůdcem Banérem a s ním ta-
ké v letech 1636 až 1637 obsadil Opavu. V ro-

ce 1641 onemocněl a vrátil se do Švéd-
ska, ale téhož roku zemřel voje-

vůdce Banér a  Torstenson byl 
jmenován vrchním velitelem 

švédských vojsk. Trpěl pa-
kostnicí, ale jmenování ne-
odmítl a v roce 1642 v če-
le švédských vojsk vtrhl ze 
Saska do Slezska. U Svíd-
nice porazil 21.  května 

1642  mnohem silnější cí-
sařské vojsko, dobyl Hlo-

hov, obsadil opět Opavu. 
V ní se pak švédská posádka 

evangelického vyznání shromaž-
ďovala k  bohoslužbám praktic-

ky až do skončení třicetileté války v předměst-
ské kapli postavené Přemkem Opavským, kte-
rá na  památku obdržela název Švédská kaple.  
Po skončení třicetileté války roku 1648 byla 
značná část českého obyvatelstva nucena vystě-
hovat se a opustit dosud většinou evangelickou 
Opavu. Město se začalo germanizovat. 

1742 (Slezské války)
Slezské války nebo také boje o Slezsko, byly vál-
ky vedené o nástupnictví na trůnu habsburské 
monarchie mezi Marií Terezií a panovníky sou-
sedních států – Pruska, Bavorska a Francie v le-
tech 1740 až 1748. V roce 1742 pruský král Fried-
rich II. porazil v bitvě u Chotusic nedaleko Čásla-
vi vojsko Karla Lotrinského, švagra Marie Tere-
zie. Ta poté byla nucena přistoupit na nevýhod-
ný mír, kterým ztratila Kladsko a téměř celé Slez-

sko. Jako důsledek Vratislavského míru uzavřené-
ho 11. června bylo Slezsko rozděleno mezi Prus-
ko (větší část) a Rakousko (menší část), kdy hra-
nici tvořila na teritoriu opavského knížectví ře-
ka Opava. Město Opava se stalo hlavním měs-
tem Rakouského Slezska a současně sídlem krá-
lovského úřadu a slezského veřejného konventu.

1820  
(kongres Svaté aliance)
Bezesporu ne-
v ý z n a m n ě j -
ší událostí, která  
v Opavě proběh-
la, byl roku 1820 
takzvaný kon-
gres Svaté alian-
ce. Po Velké fran-
couzské revolu-
ci se v Evropě ší-
řily revoluční 
myšlenky. Před-
stavitelé tří vel-
mocí, Rakouska, 
Ruska a Pruska, 
se tomu snaži-
li zabránit. Jejich 
spojenectví bylo nazýváno Svatou aliancí. V ro-
ce 1820 do ní vstoupila i Francie. Po vypuknu-
tí revoluce v jihoitalském Neapolsku v červenci 
1820 svolal rakouský kancléř Klemens Metter-
nich kongres zmíněných tří velmocí, ke kterému 
byla přizvána také Velká Británie. Jako místo ko-
nání byla vybrána Opava. Dorazil osobně car Ale- 
xandr I. stejně jako rakouský císař František. 
Prusko zastupoval korunní princ Bedřich Vi-
lém. Panovníci byli doprovázeni svými ministry 
zahraničí Ioannidem Kapodistriasem, Metterni-
chem a Karlem Augustem von Hardenberg. Ne-
scházeli francouzští diplomaté markýz de Cara-
man s hrabětem de la Ferronaysem a britský vel-
vyslanec u rakouského dvora Charles lord Ste-
wart. Kongres trval dva měsíce a rakouskému 
kancléři Metternichovi se zde podařilo vyjed-
nat předběžný souhlas s vojenským potlačením 
ústavního převratu v Neapolsku rakouskou ar-
mádou. Opavský kongres tak uznal zásadu in-
tervence vůči tehdejším revolučním hnutím za 
oprávněnou. Hlavní jednání opavského setkání 
monarchů a jejich diplomatů proběhla od 20. říj-
na do 19. listopadu 1820. Pak se více než měsíc 
do Vánoc pouze očekávala odpověď neapolské-
ho krále Ferdinanda I. na pozvání k dalším jed-
náním v Lublani. 

18. 12. 1918  
(součast Československa)
Politické a  národnostní neshody eskalovaly po 
skončení 1. světové války, kdy byla Opava pro-
hlášena za hlavní město provincie Sudetenland. 
Pokus o tento vzdor vůči formujícímu se česko-

slovenskému státu byl ukončen obsazením měs-
ta vojenskými oddíly. Ty do města vstoupili bez 
boje 18. prosince 1918. Od té doby byla Opa-
va hlavním městem československého Slezska. 
Většinu obyvatelstva ovšem stále tvořili Němci. 
Ti se dokonce prezidenta T. G. Masaryka, když 
v roce 1924 navštívil Opavu, zkoušeli přesvěd-
čit, že ho vítají na půdě německého hlavního 
města Slezské země. Vcelku podle očekávání ta-
dy tak později našla silnou odezvu i nacistická 
ideologie hlásaná  Henleinovou  Sudetoněmec-
kou stranou. Připojení k nacistickému Němec-
ku v roce 1938 proto mnozí vítali. 

9. listopad 1938  
(Křišťálová noc)
Noc z 9. na 10. listopadu 1938 otřásla Opavou. 
A nejen tou. Takzvaná Křišťálová noc měla da-
leko děsivější rozměr. Šlo o protižidovský po-
grom, který se odehrával napříč nacistickým Ně-
meckem, k němu připojeným Rakouskem i Su-
detech. Nacističtí fanatici zapalovali synagogy, ži-
dovské domy i obchody. Okenní skla v těchto bu-
dovách praskala žárem a střepy se sypaly k zemi. 
Právě podle této děsivé podívané, padajících stře-
pů, které se třpytily v odrazu ohně, se začalo té-
to noci říkat Křišťálová. Velkolepá opavská syna-
goga postavená v orientálním stylu byla vypále-
na 10. listopadu. Jak je patrné z řady dochova-
ných fotografií a jak potvrzuje dobový tisk, přilá-
kal její požár řadu zvědavců, kteří sledovali zkázu 
jedné z dominant města. Spojenci dobyli Opavu  
22. dubna 1945, ale za cenu nesmírných váleč-
ných ztrát. Podle některých odborníků utrpěla 
v rámci srovnatelných lokalit Opava nejvíce ze 
všech měst tehdejšího Československa.

Přemek I. Opavský. 

Kongres svolal rakouský 
kancléř Klemens Metternich.

21. listopad 1989  
(Sametová revoluce v opavě)
V  kontextu sametové revoluce je celorepubliko-
vě známo především datum 17. listopadu. Opava 
se ale přidala později. Informace o dění na Václav-
ském náměstí v Praze se sem totiž dostaly s něko-
likadenním zpožděním. Média se snažila ještě do 
poslední chvíle vše tutlat. V Opavě tak protesty vy-
pukly ve velkém až v úterý 21. listopadu. Už dopo-
ledne vyhlásili stávku studenti gymnázia a večer 
akce naplno propukla v divadle. V sedm mělo začít 
představení, ale na výzvu hostujicího režiséra Pav-
la Dostála vyhlásili herci stávku. Následně jedna ze 
studentek přečetla prohlášení za studentský stáv-
kový výbor a na Horním náměstí (tehdy náměstí 

1. máje) se shromáždili lidé a vytvořili průvod. Ten 
potom za hlasitého skandování protikomunistic-
kých hesel prošel městem. Od 22. listopadu se ko-
naly v centru Opavy pravidelné demonstrace, které 
od následujícího dne moderoval právě Pavel Do-
stál. Později pomohl založit v Opavě Občanské fó-
rum a sám se stal poslancem. Po rozpadu Česko-
slovenska na konci roku 1992 na chvíli z politiky 
odešel, ale o čtyři roky později se vrátil a stal se po-
slancem za ČSSD. Mezi lety 1998 až 2005 zastával 
funkci ministra kultury a patřil dlouhodobě mezi 
nejoblíbenější politiky v zemi.

Zdroje: PhDr. Josef Gebauer, Opava-city,  
532. prapor elektronického boje

Opavská synagoga, kterou zapálili nacisté během Křišťalové noci v roce 1938.
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all podlahy

Prodejní hala  
Podlahových krytin

chcete si být 100% jistí 
výběrem podlahy ? 

PŘijĎte k nÁM

tel.: 702 021 206       Prodejní doba:  Po-Pá   9 00- 17 00      www.allpodlahy.cz

Zajistíme vám komplexní servis – poradíme s výběrem 
a zajistíme realizaci pokládky podlahové krytiny. 

vlastní showroom  -  všechny podlahové krytiny si můžete prohlédnout 
v naší 450 m² velké vzorkovně.
víme, že je dobré  vidět vybrané podlahy  naživo.

ihned k odběru  - na skladě máme přes 100 typů podlah, které si můžete hned odvézt.
Budeme moc rádi, když nás  navštívíte v našem podlahovém centru.

V naší vlastní laboratoři vyvíjíme inovativní produkty, kte-
ré odpovídají světovým trendům. Příští rok oslavíme 30 let 
od založení společnosti a jsme hrdí na to, co se nám za tu do-
bu povedlo.

Náš aktuálně nejúspěšnější produkt je Ovsánek, což je fer-
mentovaný zakysaný výrobek, který má hned několik zdra-
votních benefitů. Sledujeme aktuální trendy a neustále vy-
víjíme nové produkty, které nemají konkurenci. V loňském 
roce jsme se pustili do výroby rostlinných směsí PRO Pla-
netu, což je koncept, který usiluje o udržitelnou produk-
ci potravin ve vztahu k lidskému zdraví i planetě. Nepůso-
bíme jen v České republice, ale máme také pobočky na Slo-
vensku, v  Maďarsku, Polsku a vyvážíme naše výrobky do  
35 zemí světa. 

Od samotného počátku firmy pečujeme o českou pří-
rodu. Naším dlouhodobým záměrem je utvářet přirozené 
podmínky pro faunu a flóru vytipovaných biotopů a 
uchovat je tak pro budoucnost, pro naše děti. Vlast-
níme 82 hektarů půdy a staráme se o sedm ekolokalit 
v Moravskoslezském, Olomouckém a Zlínském kra-
ji. V biotopech obnovujeme základní funkce krajiny, 
podporujeme ohrožené a chráněné druhy organis-
mů a snažíme se o zachování a podporu biodiverzi-
ty. Chceme zachovat přírodu pro současné a budou-
cí generace lidí, kteří v ní nalézají odpočinek a útěchu.

Inovativní firma se srdcem pro přírodu

[T] +420 553 759 980 [E] semix@semix.cz [W] www.semix.cz

Jsme výrobci zdravých potravin a působíme v oblasti pekařského a mlékárenského 
průmyslu, vyrábíme cereálie, zpracováváme mák a vlastníme unikátní technologii na výrobu 
sortimentu z klíčených luštěnin, obilovin a pseudoobilovin.

OSTROJ roste s novými projekty

OSTROJ roste a nabízí pracovní příležitosti pro zkušené strojaře i pracovníky bez předchozí praxe. Více na www.ostrojkariera.cz

OSTROJ je jednou z nejstarších českých strojírenských firem. Který rok 
vnímáte jako rok založení? Rok 1878, kdy vznikla strojírna a slévárna Eduarda 
Tatzela, nebo rok 1948, kdy vyrostl současný závod na Těšínské ulici? Nejen 
na to jsme se zeptali personální ředitelky OSTROJe Dagmar Stloukalové.

OSTROJ byl založen v  roce 1948 spojením ně-
kolika firem, mezi kterými byla i Tatzelova Opav-
ská strojírna a slévárna. OSTROJ tenkrát ovšem 
sídlil v  Ostravě a jeho název je zkratkou pro Os-
travské strojírny, ačkoliv se v  něm může stej-
ně dobře doplnit Opava. V  roce 1949 už se ale  
OSTROJ přestěhoval do nové haly v  Opavě, kde 
funguje dodnes. Rok 1878 je pro nás důležitý, ačko-
liv u jiných firem, ze kterých OSTROJ vznikl, histo-
rie sahá ještě mnohem dál. Rozhodně si ale chceme 
letos připomenout jedno výročí – 190 let od naro-
zení Eduarda Tatzela.

l Poslední dobou prochází společnost 
transformací. V čem spočívá?

Kde začít? Několik posledních let investujeme 
do nových technologií, inovujeme, hledáme nové 
trhy a příležitosti. Zkušenosti z výroby důlních stro-
jů využíváme v podzemním stavitelství, pro jiné zá-
kazníky zase navrhujeme automatizované doprav-
níkové linky na klíč. Moderní 3D technologie nám 
umožňují například nasimulovat chod linky ještě 
před podpisem smlouvy. Zákazník tak přesně ví, 
do čeho jde. Změny ale neprobíhají jen v konstruk-
ci a ve výrobě. Rozšiřujeme nabídku benefitů pro 
zaměstnance, připravujeme nové webové stránky  
a vizuální identitu. OSTROJ roste, lépe a výstižně-
ji to asi říct nejde.

l OSTROJ má dodnes asi mnoho lidí 
spojeno s výrobou důlních strojů, ale vaše 
portfolio je dnes mnohem větší. Zaujala 
mě například výroba letištní techniky. Co 
pro letadla vyrábíte?

Ani ne tak pro letadla jako spíše pro letiště. Ba-
víme se o nakládacích plošinách, pojízdných scho-
dech pro cestující a další technice. Americká firma 
Oshkosh Aerotech si nás vybrala jako svého klíčo-
vého partnera, protože jim dokážeme dodávat tato 
zařízení od A do Z. Pokud tedy pojedete na dovole-
nou třeba do Jordánska a uvidíte na letišti pojízdné 
schody s logem Ohskosh nebo JBT, je velká šance, 
že byly vyrobeny, smontovány a uvedeny do provo-
zu právě v opavském OSTROJi. 

l Neméně zajímavá je výroba zařízení pro 
betonáž tunelů. V tomto případě jde o co?

Zatímco letištní techniku vyrábíme podle do-
kumentace zákazníka, v oblasti betonáže jde o prá-
ci našich vlastních konstruktérů. Na základě zku-
šeností z  výroby důlní techniky vyrábíme mobil-
ní bednění pro betonáž silničních, dálničních nebo 
metro tunelů. Pod bedněním si ale nepředstavujte 
dřevěnou bednu, tady jde např. o 20 metrů široký  
a 250 tun vážící ocelový kolos, který se pohybuje po 
kolejích a s pomocí hydrauliky drží na místě masu 
oceli a betonu, ze které ve výsledku bude čtyřista-
metrový tunel nebo třeba stanice metra. 

l Zaměřujete se také hodně na ekologii. 
Před časem jste vybudovali vlastní 
fotovoltaickou elektrárnu. Nyní jste 
dokonce začali chovat vlastní včelstva. 
Koho to napadlo a jaký je důvod?

Duchovním otcem chovu včel je u nás pan 
Vojtěch Trochta, jeden z členů naší správní rady  
a dlouholetý včelař. Dlouhodobě se snažíme pe-
čovat jak o výrobní, tak o nevýrobní prostory na-
šeho areálu a včely proto byly dalším logickým 
krokem, jsou totiž skvělým indikátorem stavu ži-
votního prostředí. Ekologické projekty u nás mají 
zelenou, už i naše tiskoviny jako katalogy nebo fi-
remní časopis tiskneme na recyklovaný papír. Ne-
chceme ale dělat tzv. greenwashing. Strojírenská 
výroba patrně nikdy nebude stoprocentně zele-
ná, ale různými opatřeními a kroky se k tomu sna-
žíme přiblížit. 

l Trochu odbočím. Opava letos 
slaví 800 let. Přidáváte se nějak 
k připomínce tohoto výročí?

Samozřejmě, to si přece nemůžeme nechat ujít! 
OSTROJ je tady 75 let a jen stěží byste v Opavě 
našli někoho, kdo nemá v rodině bývalého nebo 
současného Ostrojáka. Jako hlavní partner oslav 
jsme se zúčastnili třeba akce Opava v pohybu, kde 
si návštěvníci mohli vyzkoušet sportovní hry ve 
virtuální realitě. Chtěli jsme tím ukázat alespoň 
část technologií, které používáme při vývoji a vý-
robě našich výrobků.

l Kolik lidí v současnosti zaměstnáváte? 
A je dostatek nové krve, tedy mladých  
a šikovných pracovníků? Zkoušíte si je  
i vychovávat sami?

OSTROJ má v tuto chvíli téměř 800 zaměst-
nanců a stále otevíráme nové pracovní pozice. 
Opavsko má jednu z nejvyšších zaměstnanos-
tí v Česku, což je na jednu stranu skvělá zprá-
va pro region, na stranu druhou špatná zpráva 
pro firmy, které hledají nové kolegy. Jsem ráda, 
že se nám přesto daří nacházet šikovné a pra-
covité lidi, ale určitě není podmínkou, aby by-
li mladí. Zájem pracovat v  OSTROJi podpo-
rujeme náborovými příspěvky, u nejžádaněj-
ších kvalifikovaných i nekvalifikovaných profe-
sí až 40 tisíc Kč i opravdu bohatou nabídkou 
benefitů. Noví kolegové si chválí jednoduchý 
proces nástupu a zaškolení, který jim pomáhá  
v rychlém a bezproblémovém začlenění do ro-
diny Ostrojáků. 

OSTROJ se může pochlubit mnoha oceně-
ními za příkladnou spolupráci se středními i zá-
kladními školami a za propagaci strojních obo-
rů. Bez výchovy nových generací strojařů by to-
tiž budoucnost mnoha firem na Opavsku byla 
velmi nejistá. „Výchova“ probíhá i na pracovišti. 

Máme spoustu příkladů, kdy se zaměstnanci, kte-
ří se chtějí učit, dostanou na vyšší a kvalifikova-
nější pozice. Důležité je začít a chtít. 

l Před časem jste se pustili do 
originálního projektu - zaměstnat 
pracovníky z daleké Indie. Jak se projekt 
osvědčil? A budete v něm pokračovat? 

Určitě osvědčil. Naši indičtí svářeči a zámeční-
ci jsou opravdu pracovití a moc si pochvalují čes-
ké pracovní podmínky i Opavu samotnou. Stá-
le ale platí, že pokud jsme schopni přijmout za-
městnance z Opavy a okolí, nemáme důvod hle-
dat v zahraničí. 

l Uvažovalo se někdy, že by se OSTROJ 
přesunul z Opavy například do nějakého 
většího města, nebo zkrátka byl,  
je a vždy bude spjat s Opavou?

OSTROJ měl své pobočky, to ano. Někdo si 
možná vzpomene třeba na Frýdlant nad Ostravi-
cí. Srdce OSTROJe je ale od roku 1949 spojeno 
s Opavou, a tak to zůstane.

l Co byste v budoucnu ve firmě ještě 
rádi realizovali? A co byste jí i Opavě 
popřála do dalších let? 

Z  pohledu ředitelky personálního odděle-
ní je pro mě prioritou, abychom mohli i nadá-
le vyplácet odměny vázané na hospodářský vý-
sledek, aby se u nás lidem pracovalo dobře a aby 
byl OSTROJ „sexy“ zaměstnavatel pro poten- 
ciální i stávající Ostrojáky. A co přeji Opavě? Ne-
jsem rodilá Opavačka, proto můžu zcela objek-
tivně říct, že Opava je nádherné město a do dal-
ších let jí přeji, aby byla místem, kde se lidem 
dobře žije i pracuje.

Personální ředitelka OSTROJe Dagmar Stlouka-
lová.
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Slavné osobnosti spojené s Opavou
Město netvoří jen domy a ulice, ale především lidé. V dějinách Opavy se objevila celá řada 
významných osobností od Joy Adamsonové přes Davida Weinsteina po Karla Engliše a mnoho 
dalších. Zcela zaslouženě se také o nich již hodně napsalo. Trochu ve stínu zůstaly jiné významné 
osobnosti spjaté s Opavou, které prosluly ve světě či měly lví podíl na rozvoji města.  
Proto jsme vybrali osm osobností, které byly přinejmenším ve své době známé a dnes jsou 
neprávem poněkud opomíjené, či dokonce téměř neznámé.  

Martin Opavský: kronikář a papežský zpovědník
(před 1220, Opava – 1279, Bologna, Itálie)

O jeho původu svědčí jeho příjmení napovídající, že snad  pocházel 
z Opavy. Kolem roku 1240 studoval v Praze, potom v Paříži a Vrati-

slavi. V Praze vstoupil do dominikánského kláštera, byl přijat za člena řádu 
 a vysvěcen. Převor Hyacint mu vyslovil uznání za napsání kroniky jejich in-
stituce. Vzhledem k tomu, že dominikáni na Opavsku náleželi k polské pro-
vincii, byl označován také přídomkem Polonus. Kolem roku 1250 odešel  
z Prahy do Říma, kde prožil značnou část života ve funkci papežského zpo-
vědníka a kaplana. A právě tehdy se proslavil nejen jako teolog a znameni-
tý kazatel, ale i jako znalec církevního práva. Za papeže Inocence IV. působil 
do roku 1254 jako magistr teologie a dosáhl velké vážnosti a značného bo-
hatství. Napsal a vydal pod názvem Sermones de tempore et de sanctis sbírku 
321 kázání, která se v době protireformace stala pomůckou v boji proti Lu-
therovi. Přisuzují se mu i dvě další postily, avšak jeho nejvýznamnějším  
a nejrozšířenějším dílem je Kronika papežů a císařů římských, nazvaná podle 
autora Martina Opavského Martiniani. 

Toto dílo napsal na přímou objednávku papeže Klimenta IV. Teokratic-
ké zpracování dějin dotáhl až po svou současnost, tedy do roku 1276. Dílo 
bylo přeloženo do mnoha jazyků, do češtiny po roce 1390 Benešem z Ho-
řovic. Rozšířilo se jako oblíbená učebnice po mnoha zemích střední Evro-
py v četných opisech a jeden z nich je uchován i v Petrohradě. Ve Vatikánské 
knihovně, ale i jinde jsou dochovány Martinovy další historické práce o díl-
čích otázkách církevních i všeobecných dějin. Svou ideovou pevností a vel-
kolepostí díla se Martin Opavský zařadil po bok našim velkým kronikářům 
Kosmovi a Petru Žitavskému. Na sklonku života, v červnu 1278, byl pape-
žem ustanoven hnězdenským arcibiskupem. Nového úřadu se však neujal, 
neboť na cestě za svým novým posláním následujícího roku v Bologni ze-
mřel a byl tam také v dominikánském klášteře pohřben.

Jan II. Opavský a Ratibořský 
poslední významný opavský Přemyslovec
(okolo 1365 nebo 1370 – 1423 nebo 12. srpna 1424) 

Jeho otec Jan (Hanuš), zakladatel rodové linie na Ratiboři a Krnově, se 
na přání císaře Karla IV. oženil s Annou, dcerou hlohovského knížete 

Jindřicha zvaného Ferreus, byl švagrem polského krále Kazimíra Velikého  
a spřízněn s moravským markrabětem Joštem. Patřil k předním dvořanům  
Karla IV., ale nákladný život mu přinesl i dluhy, takže část svého majetku 
zastavil, nebo odprodal. Jeho syn Jan Ferreus následoval otce ve  dvorské 
službě, byl hofmistrem českého království, předsedal královské tajné radě, 
zmocnil se úřadu hejtmana v Kladsku a Žabkowicích. Obratně lavíroval 
v složité době, kdy podporoval moravská markrabata Jošta a Prokopa v jejich 
vleklých válečných konfliktech a proslul jako násilník. Dne 27. října1390 ne-
chal utopit faráře Konráda ze Źorů a Matyáše z Kreuzdorfu. Coby zastán-
ce Prokopova stoupence podkomořího Zikmunda Hullera se stal spoluvi-
níkem proslulých vražd Václavových milců na Karlštejně 11. června 1397. 

Za tyto a mnohé další násilnosti si vysloužil od současníků přilé-
havou přezdívku „mistr Hanuš“ (rozumí se kat). Politicky se oriento-
val na polský královský dvůr a nebylo překvapením, že se s ním nako-
nec i spříznil. V poměrně pokročilém věku, 16. ledna 1407, uzavřel 
sňatek s Helenou, dcerou knížete Dymitra Korybuta a sestrou poz-
ději proslulého husitského hejtmana Zikmunda Korybutoviče. Z to-
hoto manželství pocházejí synové a dědici Mikuláš a Václav, a také 
dcera Markéta, později provdaná za těšínského knížete Boleslava I.  
Jan II. Opavský a Ratibořský je velmi rozporuplnou postavou proslu-
lou dobrými i špatnými činy.  Vraždami a věrolomným zajetím hu-
sitského poselstva se do českých dějin nezapsal příliš dobře a spojil 
vzpomínku na své působení s puncem politické bezpáteřnosti a ne-
vybíravosti prostředků.

Martin Opavský na iluminaci zhotovené před rokem 1535. 

ZA DOBROU PRÁCI DOBRÉ PENÍZE A JISTÁ BUDOUCNOST

Hledáme nové kolegy.
Není pro nás důležitá kvalifikace,

ale chuť pracovat a učit se.

ReSpol s.r.o., Hlavnice 50

respol@respol.net 723 472 590

Hledáme: PROJEKTANTY
 ELEKTROMONTÉRY
 STAVEBNÍ DĚLNÍKY

Proč si vybrat právě ReSpol s.r.o.?

l Každý den se něco naučíte,
podpoříme vás v profesním růstu.

l Stanete se našim skutečným
zaměstnancem s pracovní smlouvou
na dobu neurčitou.

l O svou budoucnost se bát nemusíte, jsme 
firma s 32letou tradicí, která stále roste.

Jako benefit můžeš u nás dostat:

l firemní telefonní číslo i pro soukromé účely
l pořádáme firemní výlety

s poznáváním všech možných kultur
l čtvrtletní odměny
l vánoční večírek je u nás samozřejmostí

Pomoc energetické stabilitě města
Díky ní obyvatelé Opavy v noci vidí. Samozřejmě jde trochu o nadsázku, ale faktem je, že firma 
ReSpol s. r. o. z Hlavnice má zásadní podíl na veřejném osvětlení ve městě. Jde navíc jen o špičku 
ledovce v rámci činností, které společnost realizuje pro samosprávy, podnikatele i běžné občany.

ReSpol s.r.o. se orientuje na montáž a  údrž-
bu distribučních sítí vysokého a  nízkého na-
pětí včetně trafostanic pro ČEZ i soukromé in-
vestory. Dále provádí instalaci a  údržbu veřej-
ného osvětlení všech typů komunikací, zabý-
vá se rovněž regulacemi odběru elektrické ener-
gie, kompenzacemi a  fotovoltaickými elektrár-
nami. Také nabízí instalace a  rekonstrukce by-
tových i nebytových prostor, včetně inteligent-
ního řízení. Specializuje se na činnost v oblasti 
rozvaděců nízkého napětí, kde je mimo jiné vý-
hradním výrobcem pro veřejné osvětlení měs-
ta Opavy. Firma působí na trhu úctyhodných  
32 let. Začala na rozvaděčích. „Díky tomu jsme 
se dostali k  práci u  SME (dnes ČEZ), firma 
vzkvétala a začali jsme dělat i distribuční vedení 
nízkého i vysokého napětí. Jelikož se začaly dě-
lat rekonstrukce trafostanic a s tím spojené sta-
vební práce, tak jsme rozšířili i portfolio naší fir-
my o stavební činnost. Máme devět stavebních 
dělníků, tak jsme schopni postavit rodinné do-
my, rekonstruujeme byty, děláme fasády a  tak 
dále. Umíme zajistit projekt a zajistit stavbu ro-
dinného domu na klíč,“ popisuje Martin Rýž.

Společnost vyráběla rozvaděče veřejného 
osvětlení pro město Opavu. Na východní čás-

ti severního obchvatu či na celé ulici Ostrav-
ská v  Komárově dělala veřejné osvětlení. Re-
konstruovala také veřejné osvětlení pro měs-
to Vítkov a  přilehlé obce. Aktuálně pracuje na 
úpravách elektroinstalace pro Slezský fotbalo-
vý club. „U SFC se vybudovala náhradní ledová 
plocha, protože se rekonstruuje zimní stadion.  
U ledové plochy jsou obrovské kompresory pro 
chlazení, kvůli nimž vzrostl objem odebírané 
energie. A když dojde na souběh, že jede ledová 
plocha a rozsvítí se světla na stadionu, tak je ka-
pacita momentálního připojení na hraně a do-
chází k výpadku. Díky tomu se dnes pracuje na 
posílení, aby byl zajištěn bezproblémový chod 
všech zařízení.“ líčí Martin Rýž. Další oblastí, 
v níž firma působí, je fotovoltaika. „Začínáme 
projektovat trafostanice pro město Opava. Pře-
chází totiž z nízkého na hladinu vysokého napě-
tí. Budeme to zajišťovat pro ZŠ Englišova, Slez-
ský fotbalový club a areál magistrátu na Krnov-
ské ulici. Město předpokládá rozvoj. A  tím, že 
jste na vysokém napětí a odebíráte větší energii, 
tak ušetříte, jelikož není takový náklad na dis-
tribuční soustavu NN, takže jsou ceny za kilo-
watty nižší. Město chce do budoucna rozvíjet 
fotovoltaiku, pro snížení energetické náročnos-

ti poté bude jednodušší připojení zdroje v tom-
to směru,“ pokračuje Martin Rýž.

Proč je instalace transformátorů obecně vý-
hodná? „Už tam není ta transformace, kte-
rou jinak zajišťuje provozovatel distribuční sí-
tě. Tím pádem je vstupní energie levnější než 
při nízkém napětí. Vysoké napětí je nějakých 
22 000 voltů. A vy to musíte transformovat na 
400(230) voltů. Takže když nainstalujete svůj 
transformátor, tak je to ve vaší režii a už za ni ne-
platíte ČEZu,“poukazuje Martin Rýž. Elektro-
instalační práce a rekonstrukce budov dělá Re-
Spol například i  pro Armádu České republiky, 
Ostroj. Ovšem, jak bylo zmíněno, jejích služeb 
může využít každý.

Navýšení trafostanice v Hněvotíně před realizací.

Navýšení trafostanice v Hněvotíně po realizaci.
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Martin Filadelf Zámrský. Rytina z drážďanského vydání jeho Postily evangelické.

Martin Filadelf Zámrský:  
autor světoznámé Postily evangelické
(kolem 1550, Zámrsk u Chocně – únor 1592, Opava)

Příjmení odvozoval Martin Filadelf od  svého rodiště Zámrsku 
u  Chocně. Absolvoval evangelickou univerzitu v německém Wit-

tenbergu a v roce 1573 byl ordinován na evangelického kazatele augs-
burského vyznání. Od roku 1584 působil jako kazatel v Opavě. Kázal 
v evangelickém kostele na Dolním náměstí (bývalý kostel svatého Jiří). 
V Opavě také napsal své rozsáhlé dílo o 1 274 stranách, Postilu evangelic-
kou. Jeho věrný posluchač a ochránce Hynek starší Bruntálský z Vrbna, 
opavský zemský hejtman, se nejprve pokusil o vydání tohoto velkolepé-
ho díla legální cestou, ale katolická cenzura jeho vydání zakázala a dílo 
označila za kacířské. Pan Hynek se proto rozhodl Postilu vydat na svůj 
náklad tajně. Pět tovaryšů vratislavského tiskaře Jiříka st. Baumanna ji 
tisklo v  přenosné tiskárně na  třech místech rozsáhlého panství Hyn-
ka Bruntálského. Redakci si autor vedl sám, vydání se však nedočkal, 
neboť v únoru 1592, několik měsíců před vydáním, předčasně zemřel. 

Postila vyšla v  poměrně malém nákladu 800  výtisků, a  to ještě do-
stupnou část nechal zabavit a zničit z  titulu moravského cenzora olo-
moucký biskup Stanislav Pavlovský. Pro velký zájem byla Postila roku 
1602 vytištěna nákladem pražského knihtiskaře Daniela Sedlčanského 
v  tiskárně saského kurfiřta Kristiána II. v  Drážďanech a  téhož roku ji 
vytiskl další pražský knihtiskař Jiří Dačický v  Lipsku. Oba jmenovaní 
pražští knihtiskaři byli za to uvrženi do vězení. Tři vydání tak objemné-
ho díla nemají v české předbělohorské literatuře obdoby. Zámrský byl 
pronásledován i posmrtně. Když byla totiž Opava na příkaz kardinála 
Dietrichsteina v roce 1607 dobyta vojskem generála Jiřího Basty, smut-
ně proslulého pronásledovatele protestantů v Uhrách, musely opustit 
prostor opavského chrámu P. Marie náhrobní kámen i ostatky Martina 
Filadelfa Zámrského.

Timín Matyáš z Ottenfeldu: lékař Petra Voka
(kolem 1560, Opava – po 1624) 

Narodil se v Opavě a na doporučení svého pří-
buzného, lékaře Václava Lavína z Ottenfeldu, 

vystudoval na  basilejské univerzitě medicínu. Je-
ho spolužákem na  této univerzitě byl další rodák 
z  Opavy, Amand Polan z  Polansdorfu. Zmíněný 
doktor Lavín uvedl Matěje Timína do rodiny Že-
rotínů, která pak financovala jeho studia i zahranič-
ní studijní cesty, a  také jej zaměstnávala. Zastával 
funkci hofmistra Jana Diviše ze Žerotína, mladší-

ho bratra Karla st. ze Žerotína. Na doporučení La-
vínovo se po dosažení doktorátu medicíny stal jeho 
nástupcem, osobním lékařem Karla st. ze Žerotína. 
Později na přímluvu tohoto vlivného moravského 
šlechtice obdržel šlechtický predikát „z Ottenfel-
du“, čímž se stvrdilo jeho příbuzenství s doktorem 
Václavem Lavínem. Žerotín také v roce 1606 zajis-
til Timínovi lékařskou službu u horlivého stoupen-
ce Jednoty bratrské, pana Petra Voka z Rožmberka.

Po tragické Bílé hoře spolu s dalšími českými 
bratry pobýval Timín pod ochranou Karla st. ze 
Žerotína na jeho panství v Brandýse nad Orlicí. 
Tam také byl 3. září 1624 svatebním svědkem Ja-
na Ámose Komenského při jeho druhém sňat-
ku s Marií Dorotou, dcerou seniora Jednoty bra-
trské Jana Cyrila. Potom mizí stopy po jeho dal-
ších životních osudech, zřejmě odešel jako exu-
lant spolu s ostatními do zahraničí.

Thomas Cipps: purkmistr, který dal tvář Mouřenínovi
(1705, Opava – 4. února 1784, Opava)

Pocházel ze zámožné rodiny, která mu umožnila studium farmacie. Po je-
ho absolvování praktikoval u  svého příbuzného, opavského purkmist-
ra a lékárníka Augustina Františka Nováka, v lékárně U Zlatého anděla 

v ulici Mezi Trhy. U opavské veřejnosti si získal oblibu a uznání, což potvrzuje 
jeho funkce asesora (přísedícího) městského soudu v Opavě, a to již od 7. srp-
na 1739. V souvislosti s touto funkcí užíval znak, na němž na polceném štítě je 
vyobrazena jednak hlava mouřenína s pohanskou korunou na modré okřídle-
né kouli, jednak dva zelení hadi ovinutí kolem zlaté tyče. Když od farmaceuta 
Nováka získal do vlastnictví lékárnu U Zlatého anděla, symboly jeho soudcov-
ského znaku přešly na označení lékárny, které se právě od jeho doby začalo ří-
kat U Mouřenína (jeden z nejznámějších domů v Opavě na ulici Mezi Trhy). 

Thomas Cipps náležel k oddaným stoupencům opavsko-krnovského kní-
žete Josefa Václava Lichtenštejna, a ten jej proto v roce 1752 neváhal jmeno-
vat purkmistrem „lichtenštejnského města“ Opavy. Cipps byl sice v roce l755 

v purkmistrovské funkci vystřídán Johannem Leopoldem Elligerem a násled-
ně Karlem Josefem Fuchsem, ale v  následujícím roce na  základě usnesení 
městské rady se souhlasem Lichtenštejna usedl opět na dalších pět let do purk-
mistrovského křesla. Věnoval pozornost budování katolických objektů (mino-
ritský klášter na Panské ulici, kaple při cestě do Otic) a ustanovování pomoc-
ných farářů pro opavská předměstí v reakci na náboženskou svobodu zavede-
nou Pruskem na odtrženém území Slezska. V roce 1756 vypukla sedmiletá 
válka a v roce 1758 obsadila Opavu pruská vojska. Díky neopatrnosti vypukl 
v pruské polní pekárně 25. srpna 1758 požár, který zničil velkou část Opavy. 
Ohni padlo za oběť 334 domů, všechny kostely a kláštery, zahynulo devět lidí. 
Nastalo těžké období obnovy města, které magistrát pod Cippsovým vedením 
zvládl, a to i díky zakládání četných fundací pro opravu památek. Po odcho-
du z funkce purkmistra působil Cipps dále v městské radě i jako asesor opav-
ského soudu.

Emanuel Lichtwitz pocházel z židovské komu-
nity v  Osoblaze, kde se 15. dubna 1821 na-

rodil. Roku 1852 se oženil s  Johanou, rozenou 
Ehrenhaftovou, z Opavy. V Opavě Lichtwitz začal 
i s podnikáním, a to roku 1861. Rodina Lichtwit-
zových vlastnila dům na Ostrožné ulici č. 26, kde 
nejen bydlela, ale zároveň zde bylo i sídlo firmy. 
Firma vyrábějící likéry a lihoviny, likérové bonbo-
ny, ovocné šťávy a punče byla pod názvem ELCO 
(Emanuel Lichtwitz und Co.) zaprotokolována u 
Zemského soudu v Opavě v  listopadu 1863. Fir-
ma se rozrůstala a Emanuel Lichtwitz se proto roz- 
hodl na Sadové ulici vystavět novou továrnu. V ro-
ce 1884 byla podstatná část továrního komple-
xu dokončena a sídlo firmy ELCO bylo společně 
s rodinou majitelů přestěhováno do nového. Ema- 
nuel Lichtwitz zemřel 21. dubna 1906 v Badenu ve 
věku 86 let. Podnik dále úspěšně vedl jeho druho-
rozený syn Jakub Lichtwitz. Firma měla díky nej-
staršímu synovi Adolfovi obchodní zastoupení  
i ve francouzském  Bordeaux, kde byla otevřena 
pobočka opavské centrály.  

Největšího rozkvětu firma ELCO dosáhla díky 
třetí generaci Lichtwitzů, synům Jakuba Lichtwit-
ze Arnoštovi a Alfrédovi. Oba nastoupili do fir-
my jako prokuristé a později se stali společníky fir-
my. V  době jejich vedení, v  období po první svě-
tové válce, byla firma ELCO nejúspěšnější. Pod-
nik byl rozšířen o výrobu octa a v roce 1927 byla 
přistavěna octárna. Ve 30. letech firma vyráběla až  
70 druhů likérů. Do slibného vývoje firmy zasáh-
ly tragicky události druhé světové války, v  tom-
to případě umocněné židovským původem maji-
telů. Firma přešla do rukou německého komisař-
ského správce, bratři Lichtwitzové utekli do Pra-
hy, kde Arnošt roku 1941 spáchal sebevraždu  
a Alfred byl deportován do koncentračního tábora 
a roku 1946 prohlášen za mrtvého. Po válce se po-
kusila  neúspěšně získat firmu zpět Arnoštova dce-
ra Erika. Roku 1948 byla firma znárodněna a začle-
něna do n.p. Slezský lihovar a nápojový průmysl 
– později SELIKO.

Zdroje: PhDr. Josef Gebauer,  
Mgr. Zdeněk Kravar, Ph.D., Mgr. Lucie Harazimová

Jetty Gallenbergová:  
mecenáška a Mánesova přítelkyně  
(14. března 1824, Šenov – 22. září 1890, Spital am Pyhrn)

Jetty Gallenbergová se narodila na  zámku 
v Šenově u Ostravy 14. března 1824. Jejím ot-

cem byl majitel šenovského panství, Anton svo-
bodný pán Skrbenský z  Hříště. Děvče dostalo 
při křtu sedm křestních jmen: Paulina Stepha-
na Ludovica Carolina Henrica Antonia Ma-
ria Philippina, používala však jméno Henrieta 
( Jindřiška), zkráceně Jetty. Její první manžel, 
Friedrich hrabě Gallenberg, byl důstojníkem 
vojenské posádky v  Opavě. Vzali se 16.  dubna 
1844.  Jetty Gallenbergová měla nesporně ma-
lířský talent a zajímala se o umění. Přátelila se 
s malířem Josefem Mánesem, který ji v Opavě 
navštívil. Ráda kreslila portréty a výjevy z kaž-

dodenního života Opavy. V roce 1856, jen rok 
po uvedení železnice do provozu, zachytila na-
příklad vlak odjíždějící z  opavského nádraží. 
Bezdětné manželství s Friedrichem Gallenber-
gem skončilo po 18 letech, když během návště-
vy v Čechách pod Kosířem Friedrich náhle ze-
mřel 16. 10 1862 ve věku 53 let na následky kr-
vácení do  mozku. Jetty Gallenbergová žila na-
dále v Opavě, v domě na Ratibořské č. 6 (dnes 
již nestojí, náměstí Osvoboditelů). 

Druhé manželství uzavřela Jetty s Evženem Sil-
va-Taroucou 31. května 1864. Ani z druhého sňat-
ku neměla žádné děti. V Opavě žili manželé v do-
mě hraběte Wilczka, který byl později využit pro 

umístění českého gymnázia. Dnes se v těchto mís-
tech nachází katastrální úřad. Evžen hrabě Silva-
Tarouca-Unwerth zemřel 20.  května 1877.  Byl 
pochován na  starém městském hřbitově v  mís-
tech dnešního kostela sv. Hedviky. Po smrti man-
žela pobývala Jetty Silva-Tarouca často v Rakous-
ku. Zemřela ve městě Spital am Pyhrn v Horních 
Rakousích 22. září 1890. Její synovec, olomoucký 
arcibiskup Lev Skrbenský z Hříště, zajistil převoz 
zesnulé do Opavy, kde byla pochována do hrobu 
k manželovi. Po otevření současného hřbitova byl 
hrob přenesen 5. března 1892 na nové místo. Po-
platky za hrob zaplatil Konvent Milosrdných brat-
ří ve Vídni na celou dobu trvání hřbitova.

Josef Tschamler: majitel jednoho z prvních biografů
(4. prosince 1869, Babice – 16. června 1921, Opava)

Josef Tschamler se narodil v Babicích u Šternberka. Společně se 
svým mladším bratrem Moritzem (*1872) přišel do Opavy v ro-

ce 1909. Josef Tschamler byl ženatý, ale do Opavy přišel sám, při sčí-
tání lidu v roce 1921 udal, že žije v odloučení. O jeho dětech v Opa-
vě nejsou žádné doklady. Jeho bratr Moritz měl s manželkou Ma-
rií (*1872), rozenou Reinerovou, celkem devět dětí. Josef Tscham-
ler si otevřel v Opavě na Horním náměstí č. 27 kino, které neslo ná-
zev Weltpanorama, později Panorama, a krátce před druhou světo-
vou válkou Central. Bratři Tschamlerové podnikali společně. Josef 
byl majitelem kina, jeho bratr Moritz biletářem, a také Moritzovi sy-
nové později začali vypomáhat při provozu kina. V roce 1920 získali 
Tschamlerové v Opavě domovské právo. Po první světové válce pře-
stěhovali kino do rohového domu na Horním náměstí č. 36, což by-
la současně Kolářská č. 1. 

Od roku 1927 byl vedoucím kina Alfons Tschamler (*1897), syn Mo-
ritze Tschamlera. Podle nájemní smlouvy s městem Opavou činil roční 
nájem 3 000 korun. V roce 1938 sídlilo kino Central v domě na Kolář-
ské č. 3. Poslední nájemní smlouva s městem byla uzavřena od 1. červen-
ce 1939 a měla trvat do 30. června 1945. Během válečných událostí, kte-
ré poškodily velmi citelně centrum Opavy na jaře 1945, byla většina do-
mů na Kolářské ulici zničena, avšak kino Central se podařilo zachránit. 
Josef Tschamler zemřel 16. srpna 1921 ve věku 51 let na následky nádoru 
žaludku. V následujícím roce, 18. listopadu 1922, zemřel jeho otec Mo-
ritz Tschamler ve věku 75 let. O měsíc později, 13. prosince 1922, pozů-
stalá vdova Barbara. Mladší Josefův bratr Moritz Tschamler junior byl po 
Josefově smrti správcem kina. Jeho žena Marie zemřela 22. února 1941. 
Moritz Tschamler zemřel 29. prosince1941 ve věku 69 let a byl 2. ledna 
1942 pochován do rodinného hrobu jako poslední.

Dnes už si málokdo uvědomuje, že původní ná-
zev firmy SELIKO, tedy ELCO, byl vytvořen ze 
jména jejího zakladatele Emanuela Lichtwitze. 

Emanuel Lichtwitz: zakladatel proslulé likérky
(15. dubna 1821, Osoblaha - 21. dubna 1906, Baden)



14 OPAVA SLAVÍ 800 LET OPAVA SLAVÍ 800 LET 15

Winro: rodinná firma, která navrací
památkám krásu a hodnotu

Společnost Winro se na stavebním trhu pohybuje již více než třicet let. Za její zkušenosti 
a um hovoří nejen stovky provedených a hlavně velice zdařilých rekonstrukcí památkově 
cenných staveb, ale také řada ocenění, a to i v celorepublikových soutěžích. Tato rodinná 
firma sice provádí veškeré stavební práce, základ její činnosti ale spočívá v obnově 
historických objektů, jako jsou zámky nebo třeba kostely. 

[A] Opavská 429, 747 31 Velké Hoštice [T] +420 553 764 912 [E] info@winro.cz [W] www.winro.cz

Registrovaná rodinná firma Winro je schop-
na provést jakékoli stavební práce včetně za-
teplování či třeba provádění staveb na klíč. To, 
na co se specializuje, jsou ovšem rekonstrukce 
historických objektů včetně fasád, krovů a trá-
mových konstrukcí a dále štukatérské, umě-
lecko-řemeslné a pozlacovačské práce. „Naším 
největším zájmem je starost o zachování his-
torických hodnot našich předků. V  rámci re-
konstrukcí památkových objektů jsme schop-
ni zajistit veškeré řemeslné práce. Postaráme se 
i o ty nejsložitější detaily, pro které je potřeba 
znát dnes již téměř zapomenuté historické po-
tupy a nářadí,“ říká zakladatel a majitel firmy 
Winro Robert Winkler. O tom, že toto všech-
no pracovníci firmy skutečně dokáží, svědčí ši-
roká škála dokončených rekonstrukcí. Od roku 
1992, kdy firma vznikla, provedla stovky oprav 
budov, které jsou evidovány jako památkově 
chráněné objekty, kulturní památky či dokonce 
Národní kulturní památky, a také dalších kultur-
ně cenných staveb, byť neevidovaných. Někdy 
firma stojí před opravou historické věže, jindy 
fasády, nebo třeba interiéru. Mimo to provádí  
i vysušování zdiva, sanace po povodních a odso-
lování. Pracovníci ovládají i velice specializova-
né postupy a jsou tak schopni zajistit statiku ob-
jektů, tedy jejich stabilizaci. Firma má své zed-
níky, štukatéry a tesaře, u kterých si je její maji-
tel jistý zkušenostmi. „Spolupracujeme s před-
ními odborníky, památkáři, sochaři, restauráto-
ry, malíři, výtvarníky a umělci působícími v na-
šem regionu, ale i mimo něj, a také v  zahrani-
čí. Práce realizujeme zejména na území severní 
Moravy a Slezska, ale i mimo ně, a také na Slo-
vensku a v Polsku,“ vyjmenovává Robert Win-
kler, který je držitelem povolení Ministerstva 
kultury ČR v oboru štuk a umělý kámen. V jeho 
šlépějích se vydal syn Roman Winkler. I on dnes 
velmi dobře ovládá štukatérské řemeslo. Ostat-
ně ve firmě již také řadu let pracuje. 

Generální oprava celé vrcholové partie věže, rozsáhlá oprava krovu, repase báně, korouhve a kopie kříže (2.etapa).

Generální oprava interiéru a exteriéru včetně  
restaurování původního gotického portálu ná-
hrobku Fullsteinů ze 13. století a obnovení ka-
menné ohradní hřbitovní zdi.

Restaurování štukové výzdoby na fasádě budovy 
a doplnění do původního stavu dle historické fo-
todokumentace.

Generální oprava historické fasády domu v sousedství opavské Hlásky  
- dnes kanceláře MMO.

Oprava havarijního stavu věže včetně výměny 
břidlicových žaluziových desek.

Na novostavbě rodinného sídla byly provedeny veškeré štukové výzdoby v interiéru i exteriéru včetně 
umělého mramoru a freskové výzdoby.

Generální oprava pláště, statická stabilizace a výměna a doplnění štukové výzdoby a celého pláště  
kolumbaria na Městském hřbitově v Opavě.

Rekonstrukce a restaurování stropu vysokého 
Tanečního sálu po havárii dřevěného stropu zni-
čeného dřevokaznými houbami.

férOvé jednání je 
zásadní hOdnOtOu firmy

Robert Winkler si zakládá na tom, že jeho fir-
ma získala veškeré zakázky ve férové soutěži. Prá-
vě férovost je pro něj velmi důležitou hodnotou, 
kterou ctí. Je autorizovaným stavitelem a zabývá 
se i poradenskou činností v oboru štukatérko-fa-
sádnických a tesařských prací spojených s obno-
vou historických objektů, jejich sanací a statickou 
stabilizací. Je schopen vnímat nejen památku co-
by celek, ale i ty nejmenší detaily, a věnovat se jim 
s  největší možnou precizností. „Restaurovat kul-
turní památky znamená především ovládat tradič-

ní technologie, ctít původní řemeslné provedení, 
mít trpělivost a cit pro tyto práce. Navrácení pa-
mátek do jejich původní podoby je odměna přiná-
šející uspokojení z práce, která oživuje a připomí-
ná kulturu našich předků,“ dodává majitel Winra. 
To ovšem neznamená, že by firma nebyla otevře-
ná moderním technologickým postupům. Nao-
pak. Moderním trendům věnuje náležitou pozor-
nost, promítá je do prací, ovšem neztrácí přitom 
ohled na původní hodnotu a kvalitu díla. A mož-
ná právě to je jedním z hlavních důvodů, proč ta-
to firma působí na stavebním trhu trvale a získává 
přitom četná ocenění, a to nejen od investorů, ale 
i na úrovni kraje či v celorepublikových soutěžích.

Generální oprava fasády kostela sv. Mikuláše v Krava-
řích-Koutech.
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Pozemní stavby
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Podzemní stavbyVodohospodářské stavby

33+
Let zkušeností

290
zaměstnanců

1032
ReaLizovaných staveb 

(od Roku 2008)

Kariéra u nás
Hledáte jisté a dobře placené zaměstnání ve stabilní společnosti s letitou praxí? 

Přidejte se k nám a podívejte se na právě nabízené pozice v naší firmě. 
Těšíme se na vás.

Jsme česká rodinná firma.
Realizujeme komplexní dodávky 
staveb a jejich rekonstrukce.

Stavby tvořící tvář i duši Opavy
Co by to byl za pohled do dějin Opavy, kdybychom vynechali významné stavby. Poněvadž 
jsme se také v tomto případě drželi symbolického čísla osm, přinášíme osm příkladů staveb, 
které se hrály v historii města významnou roli či jsou jeho doslovnými ikonami. 

Hláska a legendární koule ve zdi

Koupaliště vzniklo za hospodářské krize

V  renesančním slohu ji vystavěl mistr Kryštof  
Prochhuber a hrdě umístil na vrcholovou báň 
pěkně ve zlatě datum dokončení – 1618. Jen chvíli 
po dokončení byla jižní strana věže ozdobena ka-
mennou koulí, jež se zasekla do jejího zdiva a čou-
há pod nátěry dodnes. Dnes ani nevíme, jestli to 
byli Dánové nebo Švédové, kdo vystřelil kouli ze 
severské žuly, která dobyvatele o pár desítek tisíc 
let předběhla při své cestě na jih s ledovcem. Pod-
le pověsti byla vystřelena na budovu během tři-
cetileté války, ale nejsou zdokumentovány o udá-
losti podrobnější informace. V  druhé polovině  
19. století věž drobně upravil tehdejší městský ar-
chitekt Labitzký. Nepochybně na vrcholku věže 
strávil nejednu chvíli, když plánoval první měst-
ský územní plán, jehož rozsah a genialitu obdivu-
jeme dodnes. 

Na počátku 20. století bylo vše okolo věže zbou-
ráno a věž zůstala stát na krátkou dobu jako solitér 

v  troskách na okraji náměstí. Vypsaná architek-
tonická soutěž měla v podmínkách kromě toho, 
co má v nové budově všechno být, jaké místnos-
ti a v kterém patře, i jednu podstatnou podmínku 
k věži – musí zůstat stát. A tak nám vznikla budo-
va nová, ustoupila kus z náměstí a vytlačila na odiv 
krásnou věž až na samotný kraj svého objemu.  
A když vyhořela na konci války městská renesanč-
ní radnice na náměstí, stala se z budovy s věží rad-
nice nová. Její jméno zůstalo, a tak když si kdoko-
liv jde něco vyřídit na radnici, nejde nikam jinam 
než na Hlásku. A sraz si dá u koule, která se při-
valila na náměstí v sedmdesátých letech minulého 
století podle návrhu architekta Ivo Klimeše. Ta-
hle koule už je ale z hořického, českého pískovce 
– žádný dovoz. Jen parta astrálních nadšenců vy-
myslela, že by z koule mohlo být slunce, od něhož 
si člověk může vyjít na špacír celou sluneční sou-
stavou a si představit ony vesmírné rozměry. Kamenná koule zůstala vězet ve zdi Hlásky. 

Opavské koupaliště je architktonický skvost navržený architektem Otto Reichnerem. 

Střed města, místo odkud je nejkrásnější výhled na celé město, proto-
že je skoro nejvyšší a dobře přístupná po celý rok. Postavena byla jako 
městská hláska na počátku 17. století, kdy stála uprostřed zástavby měs-
ta aby ho chránila před požáry i náhlým útokem nepřátel. 

Kdoví, co se honilo hlavou městským radním, když se v době vrcholící 
hospodářské krize rozhodli pro stavbu městského koupaliště. Nutno 
říci, že z celkových plánů se uskutečnilo jen právě ono. 

hodu koupajícím rušily jen občasné střelby 
z nedaleké vojenské střelnice. Jak už to teh-
dy bývalo zvykem, vypsala se architektonic-
ká soutěž a přišlo mnoho návrhů na výstavbu 
budovy koupaliště. Jako nejlepší byl vybrán 
návrh opavského architekta Otto Reichnera.  

Na okraji Městských sadů umístil tři pat-
ra převlékáren a místností pro pobyt. Včetně 
wellness v podobě masáží, slunění a možnos-
ti shodit plavky za zástěnou horního pat- 
ra. Bazén o délce 100 metrů rozdělil hezky 
osově, na plavce a neplavce, přičemž k  pla-
veckému bazénu postavil věž s  můstky až 
v pětimetrové výšce, přičemž pod nimi byla 
ukryta filtrační komora, jež funguje na rozdíl 
od můstků dodnes. Stejný osud má i napro-
ti stojící slíště – skluzavka, která už dnes ne-
odpovídá bezpečnostním předpisům a tak je 
také zavřená. Za ní je ale umístěno největší 
lákadlo generací opavských dětí – brouzda-
liště s  ikonickým vodníkem, kterého vyte-
sal sochař Josef Obeth. Tento umělec zane-
chal své sochy hned na několika opavských 
budovách. Vodník už takřka sto let shlíží na 
hladinu přes stříkající pramínky vody a hlí-
dá, aby se na koupališti dále udržel onen 
příznačný esprit třicátých let, který mu be-
ze zbytku vrátila rekonstrukce na počátku  
21. století. 

Na konci dvacátých let bylo zřejmé, že provoz 
koupaliště na dnešní Rybářské ulici už není 
udržitelný. Provoz továrny na jutu byl už tak-
řka nepřerušený a chuchvalce z česané juty ne-
byly při koupání to nejpříjemnější. Když se 

k Hatschkovým cuckům sem tam přidala ole-
jová skvrna z provozu městské elektrárny, cho-
dili se Opavané raději koupat ke splavu nedale-
ko sádrovcové studánky. Ostatně tam ještě by-
ly zbytky starého vojenského koupaliště a po-
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Konkatedrála a Švédská kaple: slezská cihlová gotika

Farní kostely uprostřed měst jsou vždy ty nejvznosnější a největší stavby. Neji-
nak je tomu u kostela Nanebevzetí Panny Marie, třebaže má těch přívlastků da-
leko více. Nejen, že je největší, má nejvyšší věž, ale býval i proboštstký (to pod-
le probošta německého řádu, který kdysi v Opavě sídlil), a především je biskup-
ským stolcem – konkatedrálou. Jak už to v rámci marného soupeření ve 20. sto-
letí bývá pravidlem s větší a úspěšnější Ostravou, tak i o sídlo biskupa byl na po-
čátku devadesátých let sveden souboj a výsledkem je plichta. Reálně biskupství 
sídlí v Ostravě, ale titulárně je diecéze Ostravsko-opavská, takže přece jen malý 
úspěch pro Opavu. Jak je to ale se stářím našeho farního kostela? Paradoxně nej-
starší částí je jeho severní nedostavěná věž. Její spodní část pamatuje ještě konec 
13.století, vše ostatní už je dílem 14.století a století dalších. Na místě dnešního 
kostela stál na konci 13. století menší prastarý kostelík, možná pamatující zalo-
žení města o sto let dříve.

K tomuto kostelíku přišel řád německých rytířů, aby si v Opavě zřídil svou 
komendu a ten drží patronátní právo ke kostelu formálně doposud. K tomu-
to prastarému kostelíku přistavěl řád věž pro usazení zvonů, nicméně měšťané 
se nechtěli nechat zahanbit a k druhému nároží kostela začali stavět svou věž.  
Že v tom byli úspěšnější, můžeme vidět i dnes, protože věž postavili skutečně 
impozantní a řád brzy tento souboj vzdal. Ve stínu stavby věží započala přístav-
ba dlouhého presbytáře. Tak dlouhého, aby se do něj vešli všichni řádoví rytí-
ři. I tady před polovinou 14. století muselo pomoci město, protože stavba se za-
čala komplikovat a hroutit. Už nikdy se nedozvíme, kdo přišel s geniálním řeše-
ním opřít stěny „nohama“ o zem, každopádně jedna z „noh“ je dodnes zvlášt-
ností, na kterou jsme hrdí. 

Výstavba trojlodí v druhé polovině 14.století už byla plně v režii města a byla 
tak dovršena výstavba kostela v rozsahu, jak jej dnes známe. Z důvodu nedostat-
ku stavebního materiálu - kamene, ale dostatku kvalitních hlín, byl celý kostel vy-
stavěn z cihel. Zda to byl vliv severních stavitelů, nebo prostá nutnost, dnes není 

relevantní. Každopádně se po celé 13. a 14. století v Opavě stavělo z cihel kde co. 
Kostel svatého Ducha, kostel svatých Janů, původní objekt, na němž stojí Hlás-
ka, dokonce i nejstarší stavební fáze domu U Bílého koníčka je vystavěna z cihel. 

A když na počátku 15. století chtěl vévoda Přemek vystavět čestnou kapli 
před městem na cestě k Polsku, nezvolil jiný materiál než právě cihly, byť nutno 
podotknout, že celou spodní podezdívku tehdy už vyzdili z lomového kamene  
a z cihel vyskládali jen horní dekorativní část s okny. Pozoruhodný je i druhý ma-
teriál, jenž se na Opavsku používal ještě před  sto lety – tufit. Vytvořil se z popela 
z nedalekých sopek, který horotvorné procesy proměnily v pevný a dobře opra-
covatelný kámen. Tufit je výjimečný materiál typicky pro podhůří Jeseníků. Ká-
men, který jinde nenajdete, tedy alespoň ne v takovém množství a na tolika stav-
bách. Právě tufit a cihly tvoří jedinečný a neopakovatelný fundament středověké 
architektury Opavska, protože cihly měli v době středověku všude, ostatně far-
ní kostel v Hradci Králové je z cihel, stejně jako klášterní kostel na Starém Brně, 
kde Mendel prováděl své zahradnické pokusy.

Konkatedrála v 18. století.

Také Opava měla svůj hrad a hradby

Na Opavsku byly vůbec první hradby vztyče-
ny na vrcholku kopce nad řekou Moravicí před 
více než tisíci lety a část příkopu je patrná do-
dnes v sousedství kostela svatých Petra a Pav-
la na dohled k Červenému zámku v Hradci nad 
Moravicí. Na území samotné Opavy je nejstarší 
hradba doposud skryta pod vrstvami hlíny ne-
nápadného kopečku kousek od Globusu. Tam 
stálo první opevněné hradiště už v dobách Vel-
ké Moravy. Ale kruhový příkop kolem nového 
města vykopali kupci, nebo už měšťané kolem 

roku 1200, aby si od něj mohli odměřit své no-
vě nabyté právo vařit pivo pro sebe i okolí do 
vzdálenosti jedné míle (tehdy míle byla ně-
co mezi 9 až 12 kilometry a její stanovení bylo 
předmětem neustávajících sporů, kdo ještě je 
v okruhu a kdo už ne). Nejstarší mílové právo, 
potvrzené onou listinou v roce 1224, zaručova-
lo do té doby neznámá práva a privilegia nové 
elity – měšťanů. Aby se cítili ještě bezpečněji, 
kolem příkopu takřka ihned vztyčili i vysokou 
kamennou zeď, jejíž pozůstatky máme docho-

Jaktařská brána - F. Biela 1824. Hradební příkop a opevnění Jaktařské brány, vpravo konkatedrála.  
 Zdroj: Města a městečka v Čechách, na Moravě a ve Slezsku (K. Kuča)

Měnírna dodávala šťávu tramvajím 

Nenápadná stavba v  prostoru za Slezankou, kte-
rou by si kdokoliv mohl splést s prostornou garáží. 
Ovšem jen dokud se nedostane dovnitř. Uvnitř se 
skrývá poklad v podobě zařízení firmy AEG z ro-
ku 1905, které takřka bez přerušení fungovalo až 
do poloviny osmdesátých let. Tehdy bylo odpo-
jeno od elektrického proudu a zůstalo v  nezmě-
něné podobě dodnes. V  nejvýznamnějších tech-
nických muzeích na celém světě mají v expozicích 
baňky rtuťových měničů uzpůsobených pro de-
monstrační provoz, kdy baňky působivě světélku-
jí a rtuť uvnitř baněk probublává procházející elek-
třinou. Opavský poklad spočívá v tom, že se jedná 
o jediné místo na světě, kde jsou rtuťové měniče 
dochovány v zapojení v původním místě a se vše-
mi doprovodnými rozdělovači, usměrňovači a re-
gulátory tak, jak fungovaly. Měnírna tak, jak se do-
chovala, přitom není původní měnírnou, která by-
la umístěna někde v areálu nejstaršího depa tram-
vají na Krnovské ulici v sousedství městské elekt-
rárny (oboje stále stojí) z roku 1903-1904. Rozvoj 
elektrické dráhy, a především její prodloužení až ke 
hřbitovu a do Kateřinek, potřeboval stabilní elek-
třinu, a tak musela být měnírna umístěna dopro-

střed linek, co nejblíže jejich křížení na Horním ná-
městí. Jako vhodná parcela se jevil dvorek za měst-
skou knihovnou, kde v letech 1930-1931 postavila 
firma Ericha Geldnera prostý funkcionalistický ob-
jekt, vyzdívaný železobetonový skelet, do kterého 
bylo vzápětí přesunuto kompletní zařízení. 

Měnírna byla připojena na přívod 22kV, přes 
transformátor byly napájeny usměrňovací šestia-
nodové rtuťové baňky AEG 600V/250A s  jehlo-
vým zapalováním a rozvaděčem uspořádané do 
dvou sérií po čtyřech kusech. Vzniklé stejnosměr-
né napětí 600V pak už vedlo do jednotlivých úse-
ků tratí tak, jak jsou doposud pojmenovány na štít-
cích s  ovládacími pákami na mramorových des-

kách s budíky ukazujícími výkyvy napětí. Tramva-
je poháněla měnírna do roku 1956 a už tehdy díky 
ní jezdily i trolejbusy na jednotlivých tratích. Na-
konec sloužila až do roku 1985, kdy byla nahraze-
na dvojicí nových měníren na ulici Čajkovského  
a Kylešovské. Už před deseti lety vznikl projekt 
Atelieru 38 na její rekonstrukci, doplněný o pro-
sklený pavilon s  tramvají. Rekonstrukce se pořád 
odkládá vzhledem k  velkým plánům na přestav-
bu celého území za Slezankou, bourání, nebourání  
a výstavba snad začne co nejdříve, Opava by si ob-
novenou měnírnu zasloužila co nejdříve. A jen 
tak na závěr, německý výraz pro rtuťový měnič je 
úchvatný: Quecksilberdampfgleichrichter.    

Místo posledního odpočinku Přemyslovců

Kostel svatého Ducha s minoritským klášterem okolo roku 1860.  

V tomto případě případě výjimečně použijeme dvě stavby 
pro jeden příklad. Obě totiž mají společné vlastnosti  
a tvoří charakter středověké architektury Opavska.

Mezi výběrem toho, co Opavu formovalo a dělá jedinečnou, nemůže chybět 
stavba, jež už pěknou řadu let nestojí. Hradby Opavy se začaly bourat  
už na počátku 19. století a městský hrad ono dlouhé století nepřežil taky. 

Opava nemá mnoho opravdu uni-
kátních památek. Vedle konka-
tedrály, Švédské kaple a staveb  
Leopolda Bauera je to o poznání 
skromnější, utilitární objekt měnírny 
elektrického proudu.

Zcela zásadní roli v historii města Opavy měla budova minoritského kláš-
tera. Ostatně ještě donedávna zasedalo v jeho prostorách městské zastu-
pitelstvo. 

vány pod zemí takřka po celém obvodu měst-
ského centra.

 Bourat se hradby začaly za slavného purkmis-
tra Johanna Josefa Schösslera, který na jejich mís-
tě nechal prozíravě vysázet sady a zřídit promená-
dy, které naše město zdobí doposud. Zdi už sko-
ro 200 let nestojí, ale stále máme ulice U Jaktař-
ské brány, U Fortny, Na Valech nebo třeba dům 
U Zavřené brány. Jediné nadzemní pozůstatky 
věže městského opevnění je drúza (čistě přírodní 
neopracovaný minerál – pozn. red.) zdiva vedle 
branky do zahrady kostela svatých Janů a šíři zdi-
va můžeme obdivovat v doposud nefungující ka-
várně Slezského muzea v archeologicky vykuta-
ném prostoru vedle Müllerova domu. Ten je pro 
změnu jediným stojícím pozůstatkem areálu hra-
du, který podle privilegií opavských měšťanů ni-
kdy neměl být uvnitř hradeb. Vévoda Přemek na 
toto privilegium vyzrál tak, že svůj hrad na po-
čátku 15. století postavil těsně před hradbami  
a dodatečně ho ohradil. Hrad měl své předhra-
dí s hradní kuchyní, z níž pozdějšími přestavbami 
vznikl dnešní Müllerův dům. V jeho zdech jsou 
dochovány městské hradby do výše druhého 
patra a v  přízemí můžeme obdivovat záhadné 
čtvercové útvary, jež odkryli archeologové a které 
interpretují jako topeniště hradní kuchyně. 

O domech na druhé straně předhradí toho víme 
trochu méně, ale právě dokončený archeologický 
průzkum s nalezeným pokladem zlatých a stříbr-
ných mincí nám jistě spoustu informací přinese. 
Ovšem až po důkladném zpracování všech nálezů.    

Měnírna je unikátní památkou.  Zdroj: SMO

vá jen v  dnes již neexistující vévodské hrob-
ce, ale především v tom, že v prostorách kláš-
tera byly po staletí uchovávány zemské desky 
- nejvýznamnější dokumenty Opavska, zase-
dal zde zemský soud i se všemi jeho úředníky. 
Tento soud zde fungoval nejméně od počátku  
15. století až do roku 1854, kdy byly zemská 
vláda i soudy přesunuty do samostatných bu-
dov. Nicméně i poté sloužily prostory k veřej-
ným účelům jako gymnazijní knihovna. Samo-
statně fungovala v klášteře velkoryse přestavě-
ném po požáru v roce 1689 i klášterní knihov-
na, jejíž prostor se nám dodnes dochoval  
i s  freskou „Moudrost si zbudovala chrám“  
a alegorickými figurami antických filozo-
fů. Osudy kláštera po osvobozovacích bojích 
v roce 1945 byly pohnuté, nejstarší část kláš-
tera byla takřka srovnána se zemí a jeho opra-
va a adaptace pro potřeby města se protáh-
ly až do konce osmdesátých let. Klášter a kos-
tel fungoval jako druhý městský farní kostel, 
třebaže v  interiéru nemůžeme po požárech  
v 18. i 20. století obdivovat nástropní fresky Ja-
na Kryštofa Handkeho, ani iluzivní oltář Igná-
ce Günthera, který na omítkách za dnešním 
oltářem zřejmě ještě stále je. Restituční náro-
ky a dlouhé soudy o určení vlastnictví skončily 
před více než deseti lety a od té doby je klášter 
plně v rukách řádu minoritů. Především v po-
sledních letech se do všech prostor vrátil život, 
kavárna, koncerty a plesy, tentokráte už ale bez 
účasti města či zemských úřadů.  

Minorité přišli do Opavy nedlouho po založe-
ní města. V Opavě už sídlil řád německých ry-
tířů, nicméně řeholní řád minoritů byl do Opa-
vy uveden a potvrzen zřejmě samotným králem 
Václavem I.. Kostel svatého Ducha a přilehlý 
klášter začaly být budovány už před polovinou 
13. století a jako první z  cihel. Klášter s  kapi-
tulní síní, ambitem a dalšími nutnými součást-
mi je možné spatřit v torzu doposud. V polovi-
ně kapitulní síně je dnes sklepní gotický sál, je-
ho další pozůstatky pak jde spatřit v zimním re-
fektáři, později barokizovaném a vyzdobeném 

malbami opavského malíře Ignáce Günthera, 
od nějž jsou i malby s motivem Adama a Evy ve 
výklenku na chodbě před schodištěm. Kostel se 
po smrti vévody Mikuláše II. stal rodovým po-
hřebištěm opavských knížat i vévodů. Díky této 
přízni byl presbytář vyklenut opravdu vysoko  
a střechy rodového pohřebiště svou výškou kon-
kurovaly i farnímu kostelu. Z této výšky však do-
dnes zůstala zachována jen věž s nástavbou Jo-
hanna Antona Englische z roku 1825 v obnove-
né v zjednodušené podobě po roce 1945. 

Význam minoritského kláštera nespočí-
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Obdivovaná a proklínaná Slezanka 

Plocha, která zvětšovala Horní náměstí, byla zasta-
věna v  letech 1966 až 1972 podle projektu Jose-
fa Krischkeho, architekta, jenž byl hlavním archi-
tektem města v průběhu německé okupace a který 
v Opavě po osvobození mohl zůstat především kvů-
li roli odborníka, jenž Opavu dokonale znal a doká-
zal se přizpůsobit nové době. Svou erudicí se podí-
lel na výstavbě nové Opavy. Z podstatných staveb 
vzniklých v jeho ateliéru vzpomeňme alespoň bu-
dovu geodézie a hlavní objekt Slezské nemocnice, 
kde je dnes příjem a ambulance. Objekt Slezanky 
je ale jeho nejzásadnějším dílem, které budí nema-
lé emoce a rozpory. 

Horizontála dvou pater, jež dodnes vymezuje ce-
lou jižní frontu Horního náměstí, byla v minulos-
ti využita pro skvělou restauraci s  velkou zahrád-
kou ve vnitrobloku. Horizontálu narušovala ještě 
před deseti lety vertikála budovy ministerstva ze-
mědělství, jež urbanisticky nahradila městskou rad-
nici v průhledu ulicí Pekařskou. Budova minister-
stva byla po dlouhých jednáních převedena darem 

Opavská ikona: Breda & Weinstein

Společníci Max Breda a David Weinstein založili 
v roce 1898 svou firmu za účelem prodeje „krátké-
ho, stávkového a galanterního zboží“. Pro svůj ob-
chod si zvolili dům číslo popisné 11 na tehdejším 
náměstí Františka Josefa. Max Breda těžce one-
mocněl a svým společníkem byl mezi lety 1910 až 
1915 vyplacen, ale jeho jméno zůstalo uvedeno ja-
ko součást firmy už jen jediného vlastníka. Zchát-
ralý dům se v roce 1912 rozhodl Weinstein přesta-
vět, domu přibylo patro a dvorní křídlo. Vzápětí 
přikoupil i vedlejší domy č. 9 a 10. V novém stá-
tě po světové válce započaly projekční práce na vý-
razné přestavbě všech domů na nárožní pozici. Pr-
votní návrh Hugo Gorgeho byl sice schválen pří-

slušnými opavskými úřady, dokonce byla vyrobe-
na maketa, ale Weinstein o něm nebyl přesvěd-
čen, a tak oslovil vídeňského profesora Leopolda 
Bauera. Tomu Opava nebyla neznámá, rodák z ne-
dalekého Krnova už měl v Opavě realizovánu bu-
dovu Obchodní a živnostenské komory. Smlouvu 
podepsali v červnu 1927 s tím, že budou odstra-
něny domy 9 a 10 a zakomponován dům číslo po-
pisné 11 tak, aby nebyl narušen jeho provoz. Na-
prosto neuvěřitelná je rychlost stavby, protože od 
podpisu smlouvy o projekci neuběhlo ani sedm-
náct měsíců a stavba byla dokončena a před Vá-
nocemi 1928 slavnostně otevřena. Stavební do-
hled vykonával opavský architekt Otto Reichner, 

V době své slávy byl obchodní dům Breda & Weinstein legendou.

 [T] +420 553 731 844 [E] bohemiaflex@bohemiaflex-cs.cz [W] www.bohemiaflex-cs.cz, www.bohemiaflex.com

Bohemiaflex CS je opavská firma. Již desítky let se specializujeme 
na výrobu markýz, pergol a rolet. Naše výrobky jsou známé svou 
spolehlivostí, odolností a estetickým vzhledem. 

Z malé firmy jsme se postupně rozrostli, ale naše hodno-
ty zůstávají stejné – poctivá práce, spokojenost zákazní-
ků, důraz na detaily, dlouhou životnost a funkčnost vý-
robků. 

Kromě výroby poskytujeme také komplexní služby v ob-
lasti montáže a údržby. Montážní týmy máme složeny z od-
borníků, kteří se postarají o rychlou a bezproblémovou in-
stalaci všech dodávaných výrobků. Pravidelná údržba, kte-
rou nabízíme, pak zajišťuje, že tyto produkty budou v per-
fektním stavu po mnoho let.

Rádi spolupracujeme se zákazníky na individuálních pro-
jektech a vždy se snažíme najít to nejlepší řešení pro jejich 
potřeby. Díky dlouholetým zkušenostem a širokému sor-
timentu jsme schopni nabídnout klientům řešení na míru. 

Věříme, že se vám naše práce bude líbit a najdete si me-
zi  výrobky inspiraci pro váš vlastní domov nebo zahradu. 

Pokud máte zájem o více informací, navštivte firemní 
webové stránky www.bohemiaflex-cs.cz nebo přijďte pří-
mo do showroomu v  Opavě Kateřinkách. Jsme zde pro 
vás a těšíme se na možnost spolupráce na dalším projek-
tu. Naše tradice, kvalita a spolehlivost jsou zárukou vaší 
spokojenosti.

Luxusní pergola Cubola pro náročného zákazníka.Odstínění zimní zahrady je klíčové pro letní pohodu.

Posezení u Panského Mlýna v Opavě-Kylešovicích.Na Rybníčku může sezona začít i díky nám.

Na Čepu v Praze je Plzeň.

Opavské markýzy, pergoly a rolety
Objekt, který nahradil celou frontu 
domů Horního náměstí. Domů růz-
ně poškozených a posléze i opra-
vených, které ale nakonec byly po-
stupně po druhé světové válce bou-
rány.

Symbol velikosti a významu Opavy, nebo jen pomník pracovitosti a pod-
nikatelského umu židovského obchodníka? Od každého něco. Pokud by 
v Opavě třicátých let nebyla dostatečná kupní síla, nikdy by nemohl vznik-
nout největší obchodní dům své doby právě tady.

do majetku města s podmínkou, že bude zbourána, 
což se v průběhu roku 2014 skutečně stalo. Vnitro-
blok tak byl vyčištěn pro budoucí výstavbu.

V té době už bylo jasné, že ne pro obchodně spo-
lečenské centrum firmy Crestyl. Rozhodně nejpo-
zoruhodnější událostí byl odkup části budovy Sle-
zanky v roce 2009, kdy za ni město zaplatilo neuvě-
řitelných 270 milionů korun. Jaký byl přesný důvod 
této akvizice za tuto cenu, zůstalo zahaleno tajem-
stvím a dodnes rezonuje tato částka při každém roz-

hodnutí, co s touto budovou bude dále. To, že bude 
zbořena, je rozhodnuto, méně už je jasné, co ji na-
hradí a kdy se tak stane. Horní náměstí může novou 
výstavbou mnoho získat, ale stejně tak může neu-
váženou demolicí dlouhodobě ztratit. Prostor Sle-
zanky jako samotné srdce města je tak možná tím 
rozhodujícím místem pro budoucnost města buď 
na cestě k uvadající provinčnosti, nebo budoucnos-
ti sebevědomého moderního města konkurujícího 
Ostravě.

Pamětníci si ještě vzpomenou, že součástí Slezanky byla restaurace.

autor městského koupaliště, stavbu prováděla sta-
vební firma Aloise Geldnera a betonářská firma  
E. AST & co. 

Bauer se při projekci inspiroval obchodními do-
my v Americe, chicagskou školou a německým ex-
presionismem. Nicméně byl svým dílem natolik 
originální, že najít jasný vzor k obchodnímu domu 
nelze. Dnes tak můžeme obdivovat šest pater vy-
sokou fasádu s typickým gotickým stylem svazko-
vých přípor, jež nahoře tvoří přesahující lunetovou 
římsu, kde se jednotlivé přípory proplétají. Vstup 
byl situován z nároží. Na fasádu byla brzy přilepe-
na světla, ještě více připomínající americkou inspi-
raci. Dokonce si Bauer neodpustil připomenout  
i jednotlivé dříve stojící domy, jejichž čísla jsou do-
dnes zaznamenána do umělého kamene spodního 
patra fasády. 

Obchodní „drajv“ Weinsteinovi sebral příchod 
německých vojsk. Pokusil se ještě utéct z  nepřá-
telského prostředí, ale bylo už pozdě, svízelnou si- 
tuaci vyřešil i se svou ženou sebevraždou. Syn Da-
vid uprchl do Norska, kde byl vydán do německých 
rukou a zemřel v Osvětimi. Obchodní dům fungo-
val dále, po osvobození jako Průkopník, pak Prior, 
ale generace Opavanů dále chodily do Bredy. Po-
listopadová privatizace a nový vlastník název Bre-
da potvrdili, ale obchodní dům v roce 2012 zavřel 
a jeho další existence vypadala špatně. Nakonec se 
blýská na lepší časy, město objekt koupilo a v plánu 
je rekonstrukce. Zatím ovšem do domu stále zatéká 
nespravenými svody, špatnou kanalizací i nedoko-
nale opravenou střechou. Klenot tak má jen napu-
drovanou fasádu a čeká na lepší zítřky. Snad se zno-
vu připomene především jméno Weinstein, které je 
tím skutečně podstatným v dějinách domu. 

Autor textů o stavbách: Dalibor Halátek
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Klasika v moderním kabátě

[A] Hrnčířská 14, Opava [T] +420 777 761 694 [E] t.trupar@labuznik-opava.cz [W] www.labuznik-opava.cz

Pamatuje si ho a milovalo několik generací Opavanů. Slavný Labužník na Hrnčířské ulici 
funguje i dnes. A to v moderním hávu. Jedno si ale zachovává. Pohodovou atmosféru  
a lidové ceny.

niální.“ Od prvopočátku slavného Labužníka se 
několik věcí změnilo, ale další zůstaly. „Teď jsme 
zacíleni na jídla z trhaného masa. Ale pořád je 
základním cílem udržovat lidové ceny. Jídla pod 
dvě stovky a pivo Plzeň chci udržet co nejdéle 
na ceně 49 korun,“ líčí Tomáš Trupar. 

Labužník neboli Frankie´s je ote-
vřen od pondělí do pátku od 8 do 
14 hodin a lidé sem mohou cho-
dit na snídaně a meníčka. V  pá-
tek se znovu otevírá v  17 hodin  
a je otevřeno do doby, dokud 
neodejdou poslední hosté. To-
též platí pro sobotu. Po oba odpo-

lední a večerní provozy je jídelníček rozšířen  
o zmíněné speciality z trhaného masa, hambur-
gery, řízky a tak dále. V 1NP nad Labužníkem 
je stále prostor U Tomáše, který slouží k pořá-
daní společenských akcí, oslav narozenin, sva-

tebních a smutečních hostin, školení, apod.  
A v  neposlední řadě Tomáš Trupar 

s kolegy patří mezi osvědčené a ob-
líbené dodavatele v oblasti caterin-
gu. Jsou schopni dodat jídlo, pití  
i související služby pro jakkoli vel-
kou akci. A opavští patrioti ocení, 
že jsou zde v drtivé většině použí-

vány suroviny z regionálních zdrojů.      

Podnik dnes nese ještě jeden název, a to Fran-
kie´s. „Ale stále je to také Labužník. Ten k Opa-
vě patřil a bude patřit navždy,“ zdůrazňuje maji-
tel restaurace Tomáš Trupar. A vzápětí objasňu-
je nevšední příběh nového dodatečného názvu: 
„Je to podle našeho kuchaře Petra Franka, pře-
zdívaného Frankie. Studovali jsme spolu v Šil-
heřovicích. Já na řezníka, on hotelovku. Po dva-
ceti letech jsme se znovu spojili a ten název je 
projevem toho, jak si ho považuju. Je totiž ge-
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